
در مراسمی با حضور مسئولان انجام شد آیت ا... علم الهدی:

نصب پلاک افتخار شهید مدافع حرم 
جواد جهانی در گلبهار 

افرادی که با رهبری زاویه دارند را نباید 
بگذاریم در عرصه های نظام به جایی برسند 
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 سناباد خسته 
از نبود پارکینگ  

 کمبود فضای سبز 
و   ترافیک 

 قانون انتخابات
 در حوزه تبلیغات باید 

اصلاح شود
در ارتباط با »روح ا... 
زم « کسی در مشهد 
دستگیر نشده است

تلاش برای آزادی 526 
زندانی جرایم غیر عمد 
استان با کمک خیران

 حمایت شورا 
 از تفویض اختیار 

به شهرداران مناطق

نقش آفرینی هیئت های 
مذهبی در کاهش 

آسیب های اجتماعی

هنرستان خیرساز 
 »جواد الائمه )ع(«

در حاشیه مشهد 
افتتاح شد

امیرعلی و فاطمه 
بیشترین اسامی 
نوزادان در مشهد

 صفحه5 

 صفحه۱ 

 صفحه۱

 صفحه۴

 صفحه۱

 صفحه5

 صفحه۴

 رئیس کل دادگستری سخنگوی شورای نگهبان :
خراسان رضوی:

مدیرکل اوقاف و امور خیریه 
استان:

رئیس شورای شهر مشهد 
در دیدار با شهرداران مناطق 

مطرح کرد:

استاندار تاکید کرد:

3

2

تحلیل وضعیت تیم شهر خودرو  
 در آستانه بازی معوقه برابر 
گل گهر سیرجان در مشهد

3 تدبیر ستاد برای پدیده
 صفحه3

ورود شرکت توسعه به فرابورس، درخواست خط اعتبار ۱000 میلیاردی  و  برگزاری مجمع عمومی

 محور وحدت
دفاع از پیامبر اسلام )ص(  

است 

 در همایش »پیامبر رحمت،
  محور تمدن نوین اسلامی« 

مطرح شد

  صفحه۴

اهالی محله کهن سناباد با 
و هشتمین »تریبون محله«  سی 

خراسان رضوی از مهم ترین 
دغدغه هایشان می گویند

 صفحه۶

 90دقیقه 
تا صدر

 همایش بزرگداشت میلاد پیامبر اکرم)ص( 
و هفته وحدت با عنــوان »پیامبر رحمت، 
محــور تمــدن نوین اســلامی« بــا حضور 
علمای شــیعه و اهل سنت اســتان های 
خراســان رضــوی، شــمالی و جنوبی در 

یمشهد برگزار شد...
قان

ده
م 
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میلاد با سعادت پیامبر اکرم )ص( و امام جعفر صادق )ع(  را تبریک می گوییم

رئیس شورای شهر مشهد در دیدار با شهرداران مناطق مطرح کرد:

حمایت شورا از تفویض اختیار به شهرداران مناطق
دومین جلسه مشترک رئیس و اعضای شورای شهر مشهد با شهرداران مناطق سیزده گانه 
شهرداری برگزار شد و رئیس شــورای شهر در این جلســه بر لزوم تکریم و حفظ حرمت 
شهروندان تاکید کرد و از حمایت شــورا از تفویض اختیار به شهرداران مناطق گفت. به 
گزارش پایگاه اطلاع رســانی شــورا، محمدرضا حیدری با بیان این که فضاسازی های 
منفی درباره مدیریت شهری در حال شکل گیری است، گفت: با وجود تمامی تلاش های 
شبانه روزی و کارهای سخت و طاقت فرسای شهرداران مناطق، به عنوان مدیرانی که در 
صف اول خدمت به شهروندان هستند، در مواجهه با مردم شاهد نارسایی ها و مشکلاتی 
هســتیم که نمی توان آن ها را نادیده گرفت. وی با تاکید بر لــزوم ارزیابی و پایش و رصد 
عملکرد نیروهای انسانی و مراقبت از آن ها، افزود: امری روشن و بدیهی است که نخستین 
وظیفه و رسالت همه ما خدمت به مردم است. حیدری با بیان این که شورای پنجم شهر 
مشهد پیوسته حامی و پشــتیبان مدیران خود بوده و خواهد بود، تصریح کرد: آسیب ها 
را باید به حداقل ممکن کاهش دهیم، این که ادعا کنیم هیچ خطایی در مدیریت شهری 
با این تعداد از نیروی انســانی و گردش مالی رخ نمی دهد، درست نیست ولی می توان 
با تلاش و همت مضاعف مانع خیلی از اتفاقات ناگوار شــد. وی تاکید کرد: فضا را برای 
هر تخلفی باید ناامن کنیم و بسترهای فسادزا را هم شناسایی و حذف کنیم. وی افزود: 
مدیری در نگاه و حافظه شهروندان ماندگار خواهد ماند که مردمی باشد، زمان می گذرد 
ولی آن چه که ماناست، نوع تعامل و ارتباط شما با مردم است که همیشه در اذهان عمومی 
ثبت می شود، پس باید حرمت و کرامت را پیوسته مورد توجه قرارداد و با مردم به راحتی 

ارتباط برقرار کرد.
یکی از گلایه های شهرداران مناطق در این جلسه، نداشتن اختیارات کافی بود و حیدری 
در خصوص تفویض اختیار به شهرداران مناطق گفت: شهردار محترم باید به این حوزه 
ورود کند و شورای شــهر نیز آمادگی همراهی های لازم را دارد تا شاهد اتفاقات خوبی 
باشیم. تلقی اشتباهی است که شورای شهر به طور ویژه از شهردار یک منطقه یا مدیری 
خاص حمایت ویژه  می کند، چنین نگاهی را به هیچ وجه قبول نداریم، تمامی شهرداران 
مناطق، مدیران عامل سازمان ها و ... تحت کنترل مدیریتی شهردار هستند و همه امور با 

مدیریت ایشان باید انجام شود.

 هنرستان خیرساز »جواد الائمه )ع(«  
 در حاشیه مشهد افتتاح شد

هنرستان خیرساز »جواد الائمه )ع(« با حضور جمعی از خیران 
مدرســه ســاز و مدیران آمــوزش و پرورش در حاشــیه مشــهد 
افتتاح شد. به گزارش »خراسان رضوی«، این مدرسه به همت 
خانواده خیر مدرسه ساز »چیتی زاده« در شهرک شهید باهنر 
واقع در ناحیه 5 آموزش و پرورش مشــهد ســاخته شده است. 
محمدرضا خدادادی معاون اداره کل نوسازی مدارس استان 
در این مراسم گفت: این مدرسه 1203 متر مربع زیربنا دارد، 
دو طبقه ســاختمان اســت که صد در صد هزینه آن را خانواده 
چیتی زاده تقبل کرده اند که در مدت زمان کوتاهی ساخته شد 
و بر اساس اعتباری که ما برآورد کرده ایم با فهرست بهای سال 
97، حداقل اعتباری که صرف ساخت مدرسه شده است، دو 

میلیارد تومان است.

امیرعلی و فاطمه بیشترین اسامی 
نوزادان در مشهد 

بر اســاس اعلام اداره ثبت احوال شهرســتان مشــهد نام های 
امیر علی و فاطمه پرکاربردترین اســامی انتخابی والدین طی 
هفت ماه امســال بوده  اســت. رئیس اداره ثبت احوال مشــهد 
در این زمینه گفت: با اســتناد به آمار هفت ماهه ولادت در این 
شهرســتان، نام های امیرعلی، علی، امیرحسین، ابوالفضل 
و محمد برای اســامی پســران و فاطمــه، حلما، زهــرا، زینب و 
مهرسانا در میان اســامی دختران به ترتیب بیشترین فراوانی 
را به خود اختصاص داده است. علی سلطانیان افزود: در شش 
بیمارستان مشهد که میزان ولادت آن ها بیش از 20 مورد در 

روز است، همکاران ثبت احوال با همکاری دانشگاه 
علوم پزشکی مشهد در دفاتری مســتقر شده اند و 
علاوه بر صــدور ســند ولادت به صــورت آنلاین در 
همان محل، شناســنامه نیز بــرای نــوزادان صادر 

می شود.



حرف مردم
روزنامه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی خراسان رضوی
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هکتار مساحت

7899
نفر جمعیت 

به نقل از روابط عمومی 
شهرداری منطقه 1

2
مسجد و حسینیه

پنج شنبه ها با38

تریبون محله
اهالی محله کهن »سناباد« با سی و هشتمین »تریبون محله« خراسان رضوی از مهم ترین دغدغه هایشان می گویند

سناباد خسته ازنبود پارکینگ، کمبود فضای سبز و ترافیک
گزارش: فرزانه غروبی  |  عکس ها: میثم دهقانی  | »سناباد« 
از کهن ترین  محله های مشهد با قدمتی هزار ساله است و 
به لحاظ جغرافیایی، از شرق به خیابان دانشگاه، از غرب 
به خیابان مجد، از شمال به خیابان صاحب الزمان)عج( و 
از جنوب به خیابان ابن سینا ختم می شود. در این محله، 
هنوز تعداد زیادی از خانه ها، حال و هوای قدیمی شان را 
حفظ کرده انــد و در کنار مراکز تجاری، فرهنگی و هنری 
مدرنی که طی سال های اخیر در این محـله سربرآوردند، 
منطقه ای پررفت و آمد و خوشنام را رقم زده اند. سناباد پیش 
از این، روستای کوچکی بوده که جزو دو سه خیابان اصلی و 

محدود مشهد و محل زندگی ملاکان بزرگ و افراد متمول 
شهر به حساب می آمده. درباره اهالی این محله نقل است که 
زمان ورود امام رضا)ع( به مشهد، جزو استقبال کنندگان از 
حضرت بودند. جالب است بدانیم توسعه شهر مشهد، از 
سناباد اتفاق افتــاد. به این معنی که سناباد به تدریج توسعه 
یافت و سپس به شهری بزرگ با نام مشهد، تبدیل شد. یکی 
از جذابیت های محله سناباد، »قنات سناباد« است که سابق 
بر این در روستای سناباد که به واسطه نام قنات، به این اسم 
خوانده می شد، جاری بوده و هم اکنون هم بنا به اظهار 
شهردار منطقه، همچنان زیرِزمین جاری است. سرچشمه 

قنات سناباد »سرآب« نام داشته که در شمال غربی 
مشهد، در محله ای که هم اینک به همین نام خوانده 
می شود، واقع بوده است. یکی از پنج شنبه های 
پاییزی، به این محــله، محدوده میدان سعدی تا 
چهارراه پل خاکی و ابن سینا و چهارراه دکتری و خیابان 
دانشگاه رفتیم تا ضمن گپ و گفت با اهالی و کسبه و 
گشت و گذار در کوچه پس کوچه هایش، پرتکرارترین 
از  پرسشگری  ضمن  و  بشنویم  را  محله  مشکلات 
مسئولان شهرداری منطقه یک، آن ها را منعکس کنیم. 

با ما همراه باشید.

قرار پیش روی تریبون محــله،  پنج شنبه 30 آبان،  محله امام خمینی)ره(

30 آبان تریبون محله ای ها مهمان مردم محله امام خمینی)ره( 
واقع در منطقه 8 شهرداری مشهد هستند. اهالی محترم این 
محله می توانند ساعت 10 صبح، حوالی خیابان امام خمینی95 
منتظرمان باشند تا به همراه »علی شیرازی« شهردار منطقه8، 
پای حرف هایشان بنشینیم و مشکلات و کمبودهای محله شان 

را بشنویم و انعکاس دهیم.

 1
بوستان

 2
درمانگاه

تقاطع های حادثه خیز محله را سر و سامان دهیـــد

نانوای قدیمی محله سناباد که سال های زیادی است در این محله سکونت و فعالیت دارد، 
گلایه می کند و می گوید: »در سال های اخیر که خیابان سناباد یک طرفه شده، ترافیک 
این خیابان چندبرابر شده است. معمولا از ساعت ۹ شب به بعد، از میدان سعدی به سمت 
چهارراه پل خاکی، دایم تصادف می شود. ضمن این که چهارراه طاهری و چهاراه مولوی 
هم نه چراغ راهنمایی دارند، نه سرعت گیــر و رانندگان با سرعت بسیار زیاد از خیابان های 
فرعی وارد خیابان های اصلی می شــوند و منظره های خطرناکی که می تواند منجــــر به 

اتفاقات جبران ناپذیر شود، شکل می گیرد. ای کاش فکری برای این مشکلات شود.«

   معاون فنی و اجرایی منطقه یک شهرداری مشهد در این باره می گوید: 
»چون تعدادی افراد قانون گریز دست به تخلفات رانندگی می زنند، نمی شود 
خیابان یک طرفه را دوطرفه کرد یا به شکل کارشناسی نشده، در خیابان اصلی 
سرعت گیر گذاشت. منتها من از واحد ترافیک شهرداری می خواهم در اولین 
فرصت، شرایط چهارراه ها و تقاطع های ذکر شده را بررسی کنند تا در صورت 

نیاز،  در خیابان های فرعی سرعت گیر نصب شود.«

 تا قبل از بارندگی شدید
فکری برای جوی ها و کانال های محله کنید

آقای »تناولی« هم به کانال ها و جوی های روباز محله اشــاره و گلایــه می کند: »در فصل 
بارندگی این جوی ها  و کانال ها پر می شود و در سطح معابر و خیابان های محله سرازیر و 

باعث تجمع آب می شود. کی برای پوشاندن این جوی ها، فکری می کنید؟«

   معاون فنی و اجرایی منطقه یک شهرداری مشهد می گوید: »در شهرداری 
منطقه به منظور پیشگیری از این دردسرها، فهرست تمام نقاطی را که دچار 
آب گرفتگی می شوند تهیه کرده ایم و با توجه به اعتباری که داریم درصدد رفع 

مشکلات جوی ها و کانال های آب منطقه هستیم.«

 درختان فرسوده محله
خطرساز و نیازمند هرس

خانم نصرتی که بیش از 50 سال است در محله سناباد 
زندگــی می کنــد، می گویــد: »در ایــن محلــه درختــان 
قدیمــی و کهنی وجــود دارند کــه به خصــوص در فصل 
پاییز به دلیل خشــکی و فرســودگی، شــاخه هایشان از 
درخت جدا می شود و بر ســر عابران و خودروها سقوط 
می کند. هرسال از شــهرداری می خواهیم برای هرس 
این درختان اقدام کنند اما معمولا این اتفاق نمی افتد.«

   معاون فنی و اجرایی منطقه یک شهرداری 
درختان  »حفظ  می دهد:  توضیح  مشهد 
هستند،  شهر  محیطیِ  زیست  سرمایه  که 
در اولویتِ وظایف شهرداری است و سعی 
مرتب  و  هرس  به  پیش  از  بیش  می کنیم 
کردنِ درختان این محله توجه کنیم. منتها 
از ساکنان سناباد می خواهم چنان چه حس 
خطرساز  شهروندان  برای  درختی  کردند 
است، به سامانه 1۳7 اطلاع بدهند تا موضوع 
بررسی و رسیدگی شود. سعی شهرداری 
مشهد این است که تا جای ممکن درختان 
هرس نشوند و حفظ شوند، ولی اگر خطر و 
مزاحمت برای شهروندان داشته باشند، قطعا 

هرس خواهند شد.«

 چرا پیاده روهای سناباد
 به سازی نمی شود؟

»حسینیان« از دیگر اهالی محله سناباد، با گلایه از پستی 
و بلندی های معابر و پیاده روهای ناهموار و خراب سناباد، 
می گویــد: »سناباد از قدیمی ترین خیابان های مشهد و 
محــــل گذر شهروندان و زائران زیادی است. مهم است 
شــهرداری منطقه توجه بیشــتری در خصوص به سازی 

پیاده روهای پرچاله چوله این محله داشته باشد.« 

  شریعتی در پاسخ به این شهروند توضیح 
می دهد: »درخواست اعتبار برای به سازی 
پیاده روهای محله های منطقه یک، از جمله 
محله سناباد انجام شده. هم اکنون خیابان 
احمدآباد براساس میزان تردد شهروندان در 
اولویت به سازی پیاده رو قرار دارد و قبل از آن 
پیاده روهای سجــاد، بازسازی شد. قدمِ بعد 
خیابان دانشگاه است و بعد از آن، در صورت 
تامین اعتبار، نوبتِ پیاده روهای سناباد است.«

 تغییر کاربری ساختمان ها و قیمت بالای زمین در سناباد
 مشکل نبود پارکینگ را لاینحل گذاشته

خانــم »مطهــری« از ســاکنان قدیمــی و چندیـــن ســاله 
محله ســناباد، جزو اولین نفراتی اســت که ســرِ حــرف را با 
تریبون محله باز می کنــد و درباره مهم تریــن دغدغه  اهالی 
ایــن محلــه درددل می کنــد و می گویــد: »آزاردهنده ترین 
مشکل و کاســتیِ این محله، نبود پارکینگ عمومی و جای 
پارک مشخص در این منطقه است. کمبودی که باعث شده 
شــهروندانی که برای مراجعه به مطب پزشــکانِ مستقر در 

این منطقه، خرید دارو از داروخانه یا خریــد از فروشگاه های 
ایــن حوالــی آمده انــد، خودرویشــان را مقابــل در منازل و 
مغازه ها و جلوی پل و به شکل دوبل در حاشیه خیابان پارک 
کنند که این موضوع هم بــه بی نظمی و ترافیک محله دامن 
می زند و هم خیلی وقت ها باعث معطل شدن ساکنان محله 
می شود. چرا شهرداری منطقه، فکری برای نبود جای پارک 

خودروهای زیادی که این جا رفت و آمد دارند، نمی کند؟«

   احسان شریعتی، معاون فنی و اجرایی منطقه یک شهرداری مشهد در پاسخ به این گلایه پرتکرار در سناباد 
توضیح می دهد: »چندین مسئله به نبود جای پارک و شلوغیِ محله سناباد دامن زده که یکی از آن ها تغییر 
کاربری ساختمان های این منطقه، به غیر از کاربری مسکونی است. از آن جا که طبق قانون، پزشکان می توانند 
از واحــدهای مسکونی به عنوان مطب استفاده کنند، افراد زیادی واحدهای مسکونی این محله را تبدیل به محل 
طبابت کرده اند و به تبع پزشکان، مراجعان بسیاری به عنوان بیمار و مشتری داروخانه های اطراف، با خودرو به این 
جا رفت و آمد می کنند و این تردد بسیار زیاد، به پارک غیرمجاز و ترافیک آزاردهنده دامن می زند و محله دچارمعضل 
جای پارک و پارکینگ می شود. در کنار این، قیمتِ بالای زمین های این محله –حدود متری 10میلیون تومان- 
باعث شده که تملک زمین جهت احداث پارکینگ برای شهرداری دشوار باشد. با وجــود این شهرداری به فراخور 
اعتباراتی که داشته، بیکار ننشسته و مثلا احداث پارکینگ برج آلتون که در نزدیکی این محله قرار دارد، یکی از 

همین تلاش ها برای حل مشکل جای پارک و شلوغی محله سناباد است.«

جمع آوری زباله های محله، نامنظم است
خانم »پرویزی« از دیگر ساکنان ســناباد وقتی متوجه می شــود برای شنیدن و انعکاس 
مشــکلات در این محله حضور داریم، درددل می کند و می گوید: » »جمع آوری زباله در 
این محله و به خصوص خیابان صاحب الزمان)عج( خیلی ضعیف است و زباله ها به شکل 
نامنظم جمع آوری می شود. چندین بار از پاکبان ها خواهش کردیم توجه بیشتری به این 

موضوع داشته باشند اما فایده ای نداشته است.«

   شـریعتی توضیح می دهد: »خودروهای حمل زباله شـهرداری در سـاعات 
مشـخصی از شـبانه روز فعالیـت می کنند و اگـر زباله بعـد از آن زمان مشـخص 
در کوچـه و خیابـان قرار داده شـود، تـا نوبـت بعـد در معابـر می مانـد. پاکبانان 
هم یک گاری 200 لیتری دارنـد و  فقط رفت و روب معابـر را انجام می دهند. 
وظیفه خودمان می دانیم تا سـاعات جمع آوری زباله را بـه اهالی محله اطلاع 
رسـانی کنیم تا راس آن سـاعت، زبالـه را بیرون از خانـه قرار دهنـد. مثل دیگر 
محلـه هـا، ایـن جـا هـم سـاعت 10شـب زباله هـا جمـع آوری می شـود. ضمـن 
ایـن که اگـر اهمالی از طـرف پیمانـکار جمـع آوری زباله صـورت گرفته باشـد، 

بـه او تذکـر می دهیم.

ایجـاد فضای سبز در محله، معطل تملک زمین های گران قیمت

»اســدیان« از دیگــر اهالی محلــه ســناباد، در گفــت و گو با 
تریبون محــــله گلایه می کند و می گوید: »در محله پررفت و 
آمد سناباد، فقط یک پارک وجود دارد؛ همین بوستان ادب. 

کل فضای ســبز این منطقــه محدود به همین یک بوســتان 
است و بچه های آپارتمان نشــین این محله، از این جهت که 
فضایی برای بازی و دویدن و ورزش ندارند، در مضیقه انـــد.«

   شریعتی، معاون فنی و اجرایی منطقه یک شهرداری مشهد، در این باره می گوید: »همان مشکلِ دشواری 
تملک زمین که در نبود پارکینگ، حرف اول را می زد، این جا هم صدق می کند. تملک پلاک های این محله به 
دلیل قیمت بسیار زیاد زمین و خانه در این جا، واقعا سخت است، به خصوص این که براساس استانداردهای 
شهری، برای احداث یک پارک حداقل به یک هکتار زمین نیاز است. ضمن این که چون سنابــاد محله ای بسیار 
قدیمی است و قبل از اجرای طرح های شهری، بافت آن تا حد زیادی شکل گرفته، به سختی می توان در این 
بافت دخـل و تصرف کرد. منتها یکی از اقداماتی که در دستور کار شهرداری منطقه قرار دارد، گسترش فضای 

پشت همین بوستان ادب است که در سال آینده برای استفاده عموم شهروندان، مهیا خواهد شد.«

یاد سرخ و جای سبز شهدای سناباد
طی هشت سال دوران دفاع مقدس، از محله »سناباد« 12 شهید پرکشیدند که 
شهید ســید »حمید عابدی«،  »عباس بهنام تقدس«،  »محمد جابری« و »هادی 
زمردی« از جمله این شهدا هستند که با جان فشانی و ایثار، حماسه آفریدند. 

یاد و نام شان گرامی و راهشان پررهرو باد.
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اخبار

اقتصادی

رئیس اتحادیه صادر کنندگان زعفران استان: 

بانک مرکزی برای بازگرداندن ارز 
حاصل از صادرات راه حل بدهد 

رئیــس اتحادیه صــادر کننــدگان زعفران خراســان 
رضوی گفــت: بانــک مرکــزی بایــد راه بازگرداندن 
ارز حاصــل از صادرات محصولات را بــه صادرکننده 
نشــان بدهد.غلامرضا میــری در گفت و گو با ایســنا 
در خصــوص موانع صــادرات زعفــران، اظهــار کرد: 
صادرکننــدگان ســال ها ایــن محصــول را صــادر 
می کردند و ارز خود را هم به کشــور بر می گرداندند. 
اکنــون تحریم هایی وجــود دارد که مــا نمی توانیم از 
طریق سیســتم بانکی ارز را وارد کشــور کنیم و حتی 
خود دولــت هم توانایــی ایــن کار را نــدارد، اما صادر 
کننده را موظف و اجبار می کنند که ارز را وارد کشور 
کند.وی با اشــاره به این کــه بازگردانــدن ارز وظیفه 
صادرکننده اســت و به آن افتخار هــم می کند، ادامه 
داد: ما دو پیشــنهاد بــرای بازگرداندن ارز به کشــور 
داریم، یکی این که بانک مرکــزی صرافی یا فردی را 
در کشــور مقصد به ما معرفی کند تا مــا بتوانیم ارز را 
به وی تســلیم کنیم یا این که یک وارد کننده را در آن 
کشــور به ما معرفی کنند تا  ارز را به وی بدهیم و  وارد 
کننده با اســتفاده از این ارز کالا وارد کشــور کند. هر 
راه حــل بهتری هــم که بانک مرکــزی ارائــه دهد، ما 
تبعیت می کنیم.وی افزود: حتی ارزی هم که توسط 
صادر کننده وارد می شود، باید به ســامانه نیما داده 
شــود و هر دلار را ۴۰۰- ۳۵۰ تومان زیر قیمت بازار 
از صادرکننــده می گیرنــد تا بتواند تســویه حســاب 
بگیرد. این محصول آن قدر حاشــیه ســود نــدارد که 
به عنوان مثال برای هزاردلار، تــا ۵۰۰-۴۰۰ هزار 
تومان خســارت بدهد، اگر ارز تک نرخی شود صادر 
کننــده می توانــد ارز را از بــازار تهیــه کند و بــه بانک 
مرکزی تحویل دهد، امــا این تفاوت نرخ ارز مشــکل 

ایجاد می کند.
وی در خصوص پدیده صادرات چمدانی تصریح کرد: 
صادر کننده بــرای این که بتواند بازار و مشــتری اش 
را در کشــورهای مختلف از اروپا تا آمریکا حفظ کند، 
زعفرانش را بــه فردی مــی دهد کــه کارت بازرگانی 
دارد تا در کشــور دیگری به مشــتری تحویل دهد، در 
واقع شــخصی ایــن کالا را منتقل می کنــد و به نوعی 
کار واســطه گری را انجــام می دهد. رئیــس اتحادیه 
صادرکنندگان زعفران خراسان رضوی اضافه کرد: 
تا پایان مرداد ســال 98 نســبت به مدت مشابه سال 
گذشــته 2۰ درصد کاهش صادرات زعفران داشته 

ایم. 

کنفرانس بین المللی سونوگرافی 
 هیپ نوزادان در نیشابور

 آغاز به کار کرد 
شــجاعی مهــر/ اولیــن کنفرانــس بیــن المللــی 
سونوگرافی مفصل هیپ نوزادان با حضور متخصصان 
داخلی و خارجی در نیشــابور آغاز به کار کرد.رئیس 
دانشکده علوم پزشکی نیشابور درباره این کنفرانس 
گفت: این کنفرانس به همراه کارگاه های جانبی آن با 
حضور پروفسور رینهارد گراف متخصص و صاحب نظر 
رشته های رادیولوژی و طب کودکان برگزار می شود. 
محسن عظیمی نژاد افزود: یک تا ۳ درصد نوزادان به 
ناهنجاری در رفتگی لگن مبتلا هستند که در گذشته 
درمان این معضل فرایند سخت و هزینه بری داشت. 
وی بیان کرد: پروفســور رینهارد گــراف روش نوینی 
برای تشــخیص و درمان این عارضه ابداع کرده است 
که بســیار راحــت و ارزان و بدون عوارض اســت. وی 
ادامه داد: در این کارگاه ها متخصصانی از کشورمان 
و همچنین عراق و امارات حضور پیدا کرده اند تا این 
روش درمــان را فرا بگیرند. پروفســور رینهارد گراف 
نیز در این مراســم گفت: دررفتگی لگن شــایع ترین 
عارضه در بین نوزادان اســت که در صورت تشخیص 
ندادن  و درمان نشدن ، موجب مشکلات زیادی برای 
کودکان خواهد شد.وی با بیان این که این عارضه در 
بین دختران بیشتر شایع است، افزود: این عارضه در 
اروپا ریشــه کن شــده و می توان  آن  را در آسیا و آفریقا 

نیز از بین برد.

 ۶شکارچی غیرمجاز
درمنطقه هریرود دستگیر شدند 

حقدادی / رئیس محیط زیست تربت جام گفت:شش 
شکارچی غیرمجاز که در حال شکار پرندگان وحشی 
در منطقه  شــکار و تیراندازی ممنوع مــرزی هریرود 
بودند، توســط ماموران یگان حفاظت محیط زیست 
تربت جام دستگیر شــدند. جواددامن پاک افزود: با 
دریافت خبری  از ســوی دوســتداران محیط زیست 
مبنی بر حضور تعدادی شکارچی غیرمجاز در منطقه 
کنده سوخته، ماموران یگان حفاظت محیط زیست 
تربت جام به محل اعزام شــدند وخودروی متخلفان 
را توقیف کردند.وی تصریــح کرد:  ماموران حفاظت 
محیــط زیســت دربازرســی از خــودروی متخلفان، 
ســه قبضــه ســلاح ســاچمه زنــی کالیبــر ۱2، ۱۶ 
ومهمات مربــوط و لاشــه دو قطعه کبــک و یک قطعه 
تیهــو را ازمتهمان کشــف و ضبــط کردنــد.وی ادامه 
داد: متخلفان شــکار بــا تشــکیل پرونــده تخلف،  به 
دادگســتری شهرستان ارجاع شــدند و با واریز شش 
میلیون ریال ضرروزیان وارد شده به محیط زیست در 

انتظار حکم دادگاه هستند.
وی افزود: قانون گذار برای شکارکبک وتیهو به لحاظ 

کیفری تا سه سال حبس تعیین کرده است.

آیت ا... علم الهدی: 

 افرادی که با رهبری زاویه دارند را نباید بگذاریم
 در عرصه های نظام به جایی برسند 

گزارش جلسه

حمیدی

آیت ا... علم الهدی بــا بیان این کــه افرادی در 
بیــن نیرو هــای اطراف ســتون انقلاب بــا رهبر 
معظــم انقلاب زاویــه دار هســتند اظهــار کرد: 
زاویه داران با رهبر انقلاب نباید در عرصه نظام 
به جایی برسند. به گزارش »خراسان رضوی«، 
آیت ا... علم الهدی شــامگاه سه شنبه در جمع 
تشکل ها، نخبگان و فعالان انقلابی در حسینیه 
قرآن و عترت مشــهد با بیان این کــه انقلاب به 
آخر نرسیده و وسط راه هستیم، افزود:  انقلاب 
ما از همان ابتــدا یک جهت داشــت و آن مبارزه 
بوده اســت امــا همان طور کــه جریــان انقلاب 
رو به تکامل اســت، نوع مبارزه نیــز تغییر کرده 
اســت و امروز طرف مبــارزه ما رســانه های دنیا 
و دســتگاه های اطلاعاتی کشــورهای بزرگ و 

قدرت های دنیا هستند.

شرط اول مبارزه از خودگذشتگی است	 
نماینــده ولــی فقیــه در اســتان تصریــح کــرد: 
رهبر انقلاب فرمودند باید مبــارزه کنیم هم در 
داخل و هم در خارج، هم با توطئه های خارجی 
باید مبــارزه کنیم، هــم در داخل با بســترهای 
پذیــرای توطئه هــای خارجــی بایــد بجنگیم، 
مســئله جنگ و مبــارزه اســت و این نیســت که 
بنشینیم و تعامل کنیم و دست به دست بدهیم، 
بلکــه باید مبــارزه کنیــم امــا آن چه شــرط اول 
مبــارزه اســت ازخودگذشــتگی اســت، این از 
خود گذشتگی تنها از جان نیســت بلکه باید از 
همه چیز گذشــت. ما اگر قبــول داریم که اصل 
انقلاب مبــارزه و جنگ اســت و مــا در میانه راه 
هستیم شرط اولش گذشت اســت.وی افزود: 
امروز اگــر مــا می خواهیــم واقعاً پــای گفتمان 
انقلاب بایستیم، گفتمان انقلاب ازنظر فکری 
ممکن است طرفدار زیاد داشته باشد اما از نظر 
عملیاتی، ما در عرصــه انقلاب حــرف داریم نه 
از نظر فکری ، نه از نظر شــعار، خیلی ها ممکن 

اســت شــعار انقلابی بدهنــد و ضدانقلاب هم 
ممکن اســت شــعار انقلابی بدهند امــا آن چه 
مهم است عملیات است یعنی این که از مرحله 
فکر و اندیشــه گذشــته ایم، اعتقادش را داریم و 
باید پای عملیات برویــم. در عرصه عملیات آن 
چه مهم است گذشت است. محور ما در وحدت 
حفظ صف است و باید این صف را رعایت کنیم و 
آن را بر هم نزنیم. گاهــی اوقات حفظ این صف 
باگذشت است،گاهی اوقات با مقاومت است، 
گاهی با دست دادن و گاهی هم با کتک زدن و 
دفع کردن است و همه چیز در جریان حفظ صف 

دخالت دارد.
امام جمعه مشهد گفت: ما نمی خواهیم بگوییم 
امروز در کشــور دچــار قطب  بنــدی جامعه ایم، 
ما نه مــی خواهیم قطب بندی کنیــم و نه قطب 
بندی جامعــه را قبــول داریم، امــا واقعیت ها را 
باید ببینیم، جریان ولایت و رهبری یک جریان 
است، شخص مقام معظم رهبری نیست، یعنی 
وقتی شما وارد بدنه اجتماعی می شوید، دنبال 
رهبر و پای ســتون خیمه نظام، جریان اســت و 
شــخص رهبر ســتون خیمه اســت، یک بخش 
از مردم در مســیر و جریان رهبری هســتند و با 
رهبری زاویه ندارند. از این جریــان ، جریان ها 
در حال جدا شــدن هســتند. یک جریان هایی 
هستند که از اول دور ایستاده اند و قبول ندارند 

و نیســتند که آن ها هیچ.  رهبر را قبول ندارند، 
نظام ولایــی را نپذیرفتنــد و اندیشــه رهبری را 
قبول ندارنــد. این ها غیرخودی هســتند و ما با 
آن ها کاری نداریم.آیت ا... علــم الهدی تاکید 
کرد: خودی ها که پای ستون ایســتاده اند، در 
این خودی هــا آدم هایی داریم که بــا اندازه ها و 
درجات خاصی با رهبــری زاویه پیدا می کنند و 
مشکل ما این هاســت. یک صف بندی داریم به 
عنوان خودی، هرچه خودی هســت باید حفظ 
کنیم، چه تند اســت و چه کند، آن که کند است 
را بکشیم جلو و جلوی کســی را که تند می رود، 
بگیریم، باید خودی را حفظ کنیم تا صف برهم 
نخورد. ما یک عــده ای داریــم از همین افرادی 
که در اطراف ســتون خیمه نظام هســتند که با 
رهبری زاویــه پیدا  می کنند. این هایــی را که با 
رهبری زاویه دارند به هیچ قیمتی نباید بگذاریم  

در عرصه های نظام به جایی برسند.
وی ادامــه داد: برخــی متأســفانه خودشــان را 
کم کم از ستون کنار می کشند و با رهبری زاویه 
پیدا می کنند یعنی در پسندشان، فکر، سیاست 
خارجی، در بینش شــان بــا رهبــری زاویه پیدا 
می کنند. برفرض این که ما یک مجلسی درست 
کنیم که همه چیز آن هم درســت باشد، دشمن 
می آید در ایــن مجلس نفــوذی اســتخدام می 
کند، در مقام استخدام نفوذی به سراغ افرادی 

مــی رود که با رهبــری زاویه دارنــد و از طریق او 
وارد می شــود. کشــور ما یک قلعه مستحکمی 
اســت که دیوارهــای بلند آن ولایت فقیه اســت 
و کســی نمی تواند از آن بالا بــرود ولی این قلعه 
یک در گشاد به اسم مردم سالاری دارد. جریان 
انتخابات دروازه گشاد است که دشمن از طریق 
آن متأســفانه وارد قلعه می شــود. حــواس مان 
جمع باشــد که دشــمن از ایــن در وارد نشــود، 
دشــمنی کــه از در می خواهــد بیاید شــناخته 
می شــود، بنابراین نمی آید و عواملش را از این 
در می فرستد، عواملش یک گروه غیرخودی ها 
هســتند و اگر صف خــودی را محکــم نگرفتیم 
و غیرخــودی از ایــن در وارد شــد بلاهایی که تا 
الآن بر ســر ما آمده اســت دوباره خواهــد آمد و 
ما را به طــرف دیگــری خواهــد برد.امام جمعه 
مشــهد گفت:  ما در جمــع خودمــان باید توجه 
داشته باشــیم عناصر وابســته ای که با رهبری 
زاویه دارند نفوذ نکنند. باید دور صف خودی را 
محکم ببندیم و حواس مان به غیرخودی باشد و 
کسانی که با رهبر زاویه دارند را از وسط برداریم 

و به یک طرف پرت کنیم.

محور وحدت باید گام دوم انقلاب باشد	 
همچنین در ابتدای این نشست خلیل موحدی 
فعال سیاسی مشهد و عضو سابق شورای شهر با 
بیان این که باید گام دوم انقلاب توسط جوانان 
محقق شــود اظهار کرد: جــوان انقلابی نیاز به 
مجلس انقلابــی دارد، همه باید تــلاش کنیم و 
دوستان مان را در اختیار بگیریم و مسیر درست 
را با راهنمایی رهبری شناسایی کنیم، اگر این 
مســیر را طی کنیم، قطعاً پیروزی برای ماست. 
وی تصریح کــرد: اگر مجلس انقلابی نداشــته 
باشــیم باید دوبــاره هزینــه بدهیم، چــرا امروز 
آقای روحانی بااین که در مســیر مقابل در حال 
حرکت است ســعی دارد دوگانگی ایجاد کند، 
آن ها می خواهند که مجلس را به دست بگیرند، 
چون می دانند اگر مجلس انقلابی روی کار بیاید 

کارشان تمام است.

۳اخبار
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مسعود حمیدی/ اعضای ستاد تدبیر استان از برگزاری مجمع 
عمومی شرکت پدیده شاندیز تا پایان آذرماه، توافق برای تأمین 
خط اعتباری ۶۰۰ تا هزارمیلیاردی، ورود شرکت توسعه پدیده به 
فرابورس تا دو هفته آینده و  تعیین تکلیف وضعیت سهام جبرانی تا 
پیش از برگزاری مجمع عمومی این شرکت خبر دادند.به گزارش 
خراسان رضوی، ستاد تدبیر استان روز گذشته تشکیل جلسه داد 
تا در خصوص وضعیت شرکت پدیده شاندیز تصمیم گیری شود. 
پس از پایان این جلســه اعضای ســتاد تدبیر در نشست خبری با 
اصحاب رسانه در خصوص تصمیمات و فعالیت های انجام شده 
برای رفع مشــکلات و احقاق حقوق ســهامداران پدیده شاندیز 
گزارش هایی ارائه کردند. سرپرست شــرکت پدیده شاندیز نیز 
در این جلسه اظهار کرد: سهامداران اجازه دهند مدیریت به کار 
خودش ادامه دهد و این امکان پذیر نیســت که هرروز به سؤالات 
پاســخ بدهیم، ما در زمان برگــزاری مجمع عمومی پاســخ های 

تفصیلی را خدمت سهامداران ارائه خواهیم کرد.

2 بانک اصلی سهامدار شدند	 
علی کریمی قدوســی گفت: برای برگــزاری مجمــع اولین کار 
انجام شده تعیین تکلیف بدهی شرکت پدیده شاندیز است و حدود 
۳ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان بدهی شرکت های پدیده شاندیز به 
اشخاص حقیقی، حقوقی و سیستم های بانکی است. موضوعی 
که باید موردتوجــه قرار بگیرد این اســت که آن چــه در خصوص 
بدهی اشخاص تعیین تکلیف شده است هیچ ارتباطی با حقوق 
سهامداران ندارد بنابراین ســهامداران بدانند امنیت سرمایه و 
سهام آن ها کامل حفظ شده است ،یعنی آن چه به عنوان سهام در 
اختیار مدیریت  و مالکیت بوده و بر اساس رأی دادگاه باید تبدیل 
به سهام مربوط به اشــخاص حقیقی و حقوقی شود، به سرانجام 
رسیده است. سهامی که تعیین تکلیف می شــود هیچ ارتباطی 
به سهام سهامداران ندارد و سهام آن ها کاملًا محرز شده است و 
به زودی از طریق فرابورس تبدیل به ســهام و مشکل سهامداران 

حتی ازلحاظ قانونی درباره برگه سهام جبرانی حل خواهد شد.
وی ادامــه داد: در ایــن مدت از مجمــوع ۳ هــزار و ۷۰۰ میلیارد 
تومان بدهی پدیده جلسات متعددی با بانک صادرات، موسسه 
ملل، موسسه اعتماد ایرانیان و دیگر مؤسســات برگزار کردیم و 
حدود 2 هزار و ۶۰ میلیارد تومان از این بدهی تعیین تکلیف شده 
اســت که این مبلغ ارزش دارایی و سهام شرکت پدیده شاندیز را 
رقم می زند  و به مجموعه سهامداران افزوده خواهد شد. درواقع 
با صدور حکــم دادگاه ما توانســتیم کنتور مربوط به محاســبات 

بانک ها را متوقف کنیم تا اعداد مطالبه های بانک ها افزایش نیابد 
و این طلب  2 هزارمیلیاردی که مربوط به دو بانک است، از محل 
سهام مالکان قبلی به سهام این دو بانک در شرکت پدیده شاندیز 

تبدیل شده است.

وضعیت بقیه بدهی ها 	 
وی افزود: ۳۵۰ میلیارد تومان دیگر از مطالبات ،  مربوط به بدهی 
جاری تسهیلات است که در حال طی فرایند خود است، حدود 
8۰۰ میلیارد مربوط به بدهی این شرکت  به  شرکت های دولتی 
و شهرداری هاست که خوشبختانه قسمتی از آن به سهام تبدیل 
خواهد شد. ۳۵8 میلیارد تومان دیگر مربوط به بستانکاران خرد 
است که کامل شناسایی شده اســت و 2۳2 میلیارد تومان آن به 

مجموع درآمدهای شرکت بازخواهد گشت.
سرپرست پدیده شاندیز گفت: در خصوص شرکت توسعه به عنوان 
هلدینگ، ســهام این شــرکت بعد از این که  باقی مانــده مربوط 
به سهام جبرانی که از قبل تعیین تکلیف شــده بود  و به زودی از 
طریق فرابورس تبدیل به برگه سهام خواهد شد، باقی مانده سهام 
به اضافه مقداری از سهام ابنیه در اختیار مجموعه طلبکاران قرار 

گرفت که گزارش تفصیلی آن در مجمع ارائه خواهد شد.

برگزاری مجمع عمومی در آذرماه	 
کریمی قدوســی در خصوص برگزاری مجمع عمومی شــرکت 
پدیده شاندیز اظهار کرد: طبق قولی که دادیم با الزامات صورت 
گرفته تا پایان آذرماه برگزاری مجمع قطعی شده و اطلاع رسانی 
لازم انجام خواهد شد و شرکت پدیده شاندیز برای حفظ حقوق 

سهامداران تلاش می کند.

مصوبات شورای امنیت ملی برای پدیده	 
در این جلسه همچنین »علیرضا رزم حسینی« استاندار خراسان 
رضوی به عنوان  رئیس ســتاد تدبیر اســتان در پاســخ به ســؤال 
خبرنگار ما درباره مصوبات شــورای اقتصاد کشــور در خصوص 
شرکت پدیده شــاندیز گفت: مصوبات مربوط به شورای امنیت 
کشــور اســت که ما از طریق وزیر اقتصاد  به رئیس جمهــور  ارائه 
کردیم و رئیس جمهور آن ها را به وزیر کشور ارجاع دادند که این 
مصوبات در شورای امنیت  کشور به تصویب رسید  و بنده با سران 
ســه قوه صحبت کرده ام که ان شــاءا... در اولین جلســه شورای 
اقتصادی کشــور به تصویب برســند. ایــن مصوبات تقریبــاً تمام 
خواسته های ما برای شرکت پدیده شاندیز را پوشش خواهد داد.

خط اعتباری 600 تا 1000میلیاردی	 
 سرپرست شرکت پدیده شاندیز  در پاسخ به سؤال دیگر خبرنگار 
ما در خصوص همکاری دولت یا بانک ها در تأمین خط اعتباری 
برای شــرکت پدیده شــاندیز نیز گفت: ســقفی که قبــلًا برای 
کنسرسیوم بانکی تعیین شده بود، معادل ۵۰۰ میلیارد تومان 
بوده است که درخواست برای افزایش این سقف تا هزار میلیارد 
تومان تقدیم رئیس جمهور شــد و در همین زمینه رئیس دفتر 
رئیس جمهور دستوراتی را صادر کرده است و استاندار نیز پیگیر 
موضوع است. یک خط اعتباری دیگر نیز از طریق بانک مرکزی 
در حال پیگیری است.استاندار نیز در این باره  گفت:  توافقی که 
با آقای دژپسند وزیر اقتصاد انجام شده است، در مرحله اول مبلغ 
۶۰۰ میلیارد تومان خط اعتباری است که تا مبلغ هزار میلیارد 
تومان تأمین خواهد شــد و بقیه تقاضاها را نیز از طریق شورای 

هماهنگی اقتصادی کشور پیگیر هستیم.

سهام جبرانی 	 
سرپرست شرکت پدیده شاندیز نیز در پاسخ به سؤال خبرنگار 
ما در خصوص وضعیت سهام جبرانی سهامداران گفت: آن چه 
دقیقاً در حساب های شرکت توسعه نشسته است با همان عدد 
و رقم به لحاظ این که کار مربوط به شرکت توسعه باید باز شود و 
تا انتقال سهام از طریق فرابورس انجام شود، ما منتظر اصلاحیه 
برخی احکام هستیم که جناب صادقی دستورات لازم را صادر 
کردند و حداکثر قبل از برگزاری مجمع مــا این کار را خواهیم 
کرد و سهام جبرانی به صورت سهام در اختیار افراد قرار خواهد 
گرفت و هیچ دغدغه ای برای ســهامداران در این باره به وجود 

نخواهد آمد.

شرکت توسعه 2هفته دیگر وارد فرابورس می شود	 
کریمی قدوسی درباره ورود شرکت پدیده شاندیز به فرابورس 
گفت: شرکت توسعه پدیده شــاندیز یک شرکت سهامی عام و 
شرکت مادر تخصصی است که مقدمات ورود به فرابورس این 

شــرکت فراهم  و اقدامات و مذاکرات لازم با مدیریت فرابورس 
انجام شده است و تا دو هفته آینده قطعاً این شرکت به فرابورس 
ورود می کند. اما در خصوص شــرکت ابنیه پدیده شــاندیز که 
سهامی خاص است باید صورت های مالی تهیه شود و بعدازاین 
که موردقبول قرار گرفت، بلوک های مربوط به فرابورس را باید 
طی کند.»غلامعلی صادقی«رئیس کل دادگستری استان نیز 
در این جلسه ضمن تشکر از سعه صدر سهامداران و رسانه ها در 
مدت رسیدگی و اجرای حکم شرکت پدیده شاندیز در خصوص 
مدیران وقت که به نحوی در مشکلات به وجود آمده در شرکت 
پدیده دخیل بوده اند گفت: پرونده مدیــران اجرایی که احیاناً 
در قالب مشارکت یا معاونت مرتکب جرم شده باشند به دستور 

دادگاه در حال طی مراحل تحقیقات است.

آن چه به پهلوان گفته شد	 
رئیس کل دادگستری استان در واکنش به این موضوع که مطرح 
می شــود آقای پهلوان به عنوان متهم اصلی این شرکت بعد از 
صدور حکم همکاری هایی انجام داده است گفت: ما از ابتدا و 
قبل از این که مورد تعقیب قرار بگیرند از آن ها خواستیم که هر 
اقدامی در زمینه ادامه فعالیت شرکت انجام دهند، آن  را لحاظ 
خواهیم کرد اما متأسفانه همکاری جدی نداشتند. حتی قبل 
از جلسه دادگاه بنده به آقای پهلوان گفتم حرف وحدیث هایی 
است که گفته می شود شما می توانید شرکت را دوباره سامان 
دهی کنید، اگــر این تــوان را دارید بنــده به عنوان دادســتان  
حاضرم شمارا ازاین جا آزاد کنم و بروید شرکت را سامان دهی 
کنید. آقای پهلوان پاســخ دادند: من نه پولــی دارم و نه توانی، 
اگر کسی گفته اســت از خودش بپرســید و بنده  چنین چیزی 
نگفته ام. بنابراین تا الان هیچ همکاری جدی از ناحیه متهمان 
صورت نگرفته اســت. ما نیز در مراحل اجرای حکم از هرگونه 
همکاری و مشورتی که از سوی متهمان و دیگر افراد انجام شده 
است استفاده کردیم، بعدازاین هم اگر کسی بتواند کمک کند 

استقبال خواهیم کرد.

3 تدبیر ستاد برای پدیده  
 ورود شرکت توسعه به فرابورس

   درخواست خط اعتبار ۱۰۰۰ میلیاردی و برگزاری مجمع عمومی  

خبر

اقتصادی

 مشاور وزیر کشور در امور شهرستان های کمتر 
توسعه یافته: 

کلید توسعه و پیشرفت در اختیار 
بخش خصوصی و سرمایه گذاران 

 مشاور وزیر کشور در امور شهرستان های کمتر توسعه 
یافته گفت: در شرایطی که کشور با محدودیت منابع 
مالی مواجه است، اتکا به منابع عمومی کشور کفایت 
نمی کند و باید از دیگر ظرفیت ها هم استفاده شود، 
بنابرایــن کلید توســعه و پیشــرفت در اختیــار بخش 

خصوصی و سرمایه گذاران است.
به گــزارش روابط عمومی اســتانداری، مهدی مروج 
الشریعه در جلســه بررســی وضعیت ۳۱ شهرستان 
کمتر توسعه یافته کشور که با محوریت شهرستان زاوه 
در استانداری برگزار شد، اظهار کرد: در شرایطی که 
کشــور با محدودیت منابع مالی مواجه است، اتکا به 
منابع عمومی کشــور کفایت نمی کنــد و باید از دیگر 
ظرفیت ها هم استفاده شود، بنابراین کلید توسعه و 
پیشرفت در اختیار بخش خصوصی و سرمایه گذاران 
است.وی تصریح کرد: الگوی مثلث توسعه اقتصادی 
فرهنگی که در خراســان رضوی اجرا شــده است، بر 
پایه طرح آزمایشی  منطقه قلعه گنج و منوجان استان 
کرمان است که تجربه بسیار موفقی داشته است و آثار 

بسیار مثبتی در پی خواهد داشت.
مروج الشریعه با اشاره به این که در گذشته از ظرفیت 
های بخــش خصوصــی در مواقــع نیاز اســتفاده می 
شــد، تاکید کرد: شــرایط کنونی کشــور بــه گونه ای 
است که از بخش خصوصی تقاضای مشارکت کلان 
در حوزه هــای مختلف مــی شــود چراکه ایــن حوزه 
شایســتگی و کفایت بالایی دارد.مشــاور وزیر کشور 
در امور شهرستان های کمتر توسعه یافته ابراز کرد: 
برای تحقق اهداف توسعه ای و توانمندسازی مردم، 
به صورت آزمایشی  ۳۱ شهرستان کمتر توسعه یافته 
در کشور شناسایی شــده اند و برنامه ریزی های لازم 
در این زمینه درحــال انجام اســت.وی گفت: در یک 
دهه گذشته بیشــتر به منابع مالی، بودجه عمومی و 
اقتصاد کلان توجه می شــد اما اکنون اقتصاد خرد، 
صندوق های همیاری توسعه کارآفرینی و مشارکت 
های مردمی در روستاها نقش تاثیرگذاری در عرصه 
اقتصادی دارد.مروج الشــریعه با بیان ایــن که برای 
توانمندسازی ۳۱ شهرستان کمتر توسعه یافته کشور 
از دســتاوردهای مثلث توســعه اقتصــادی فرهنگی 
اســتفاده خواهیم کرد، یادآور شــد: هم اکنون طرح 
توسعه مبتنی بر موازین علمی و دانشگاهی برای ۳۱ 
شهرستان کشور تهیه شده است که در آن اساس کار 
بر عهده مردم و مشارکت های مردمی خواهد بود.وی 
اضافه کرد: با تاکید وزیر کشور و همکاری مرکز برنامه 
ریزی روستایی دانشــگاه تهران، هم اکنون روستای 
فرشه واقع در شمال کوهسرخ نیشابور به عنوان تنها 
روستای شرق کشور برای اجرای الگوهای منظم در 

توسعه و توانمندسازی انتخاب شده است.



خبر

جامعه

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان:

تلاش برای آزادی 526 زندانی جرایم 
غیر عمد استان با کمک خیران

مدیرکل اوقاف و امور خیریه اســتان گفت: به مناسبت 
ولادت رسول اکرم )ص( و امام جعفر صادق )ع( مراسم 
گل ریزانی با عنوان »به رســم ابرار« در پیش رو داریم که 
امیدوارم با کمک های خیران ۵۲۶ زندانی جرایم غیر 
عمد استان آزاد شوند. به گزارش فارس، حجت الاسلام 
محمد احمدزاده در نشســتی خبری با موضوع کمک 
بــه آزادی زندانیان جرایم غیر عمد اظهــار کرد: یکی از 
بخش های مهم جامعه ما افرادی هستند که بنا به دلایلی 
باید مدتــی را در زندان ها ســپری کنند، در تلاشــیم با 
کمک ســتاد زندان ها و خیران، فعالیت های فرهنگی 
زندانیــان را ارتقا دهیــم. وی با تأکید بر ارتقای ســطح 
فرهنگی و بازســازی روحیه زندانیان، گفت: به تازگی 
۹ زندانی جرایم غیر عمد با مبلغ یک میلیارد ریال آزاد 
شــده اند. وی با اشــاره به این کــه بســیاری از زندانیان 
جرایم غیر نقد به خاطر مبالغ اندکی که توان پرداخت 
آن را ندارند روانه زندان می شوند، یادآور شد: کمترین 
بدهی پنج میلیون و۶۵۵ هزار تومان اســت، از ســتاد 
زندان ها فهرســت افــرادی را کــه در اولویت هســتند، 
دریافت کرده ایم تا با کمک ستاد دیه زمینه آزادی آنان را 
فراهم کنیم. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان با بیان 
این که خیلی از خانواده ها با اعتقاد به رأفت اسلامی از 
حق خود می گذرند، اظهار کرد: بعضی خیران با مبالغ 
نقدی یا آبرو و اعتبار خود در این زمینه کمک می کنند.

مدیرعامل ستاد دیه استان نیز در این نشست گفت: سال 
گذشــته حدود یک هزار و۲۹۰ نفــر زندانی جرایم غیر 
نقد در استان داشتیم که ۴۶۶ نفر از طریق طرح اعسار، 
۱۰۵ نفر با رضایت شاکیان و مشــاورهای مددکاران، 
۵۵۷ نفر با پرداخت کل یا بخشی از بدهی و بقیه افراد 
به همین ترتیب آزادشــده اند. جواد غفاریان قدیرزاده 
طوسی تصریح کرد: ۱۳هزار و۵۰۰ زندانی جرایم غیر 
عمد در کشور داریم که خراسان رضوی با ۵۲۶ زندانی 
جرایم غیرعمد رتبه ششم کشــور را در این زمینه دارد. 
وی با بیان این که از تسهیلات و وام های ۴درصدی برای 
آزادی زندانیان استفاده می کنیم، افزود: خیران نیز با 
ضمانت کردن وثیقه هایشان می توانند در این موضوع 
به ما کمک کنند.معاون فرهنگی اجتماعی اداره اوقاف و 
امور خیریه استان نیز در بخش دیگری از این جلسه گفت: 
وظیفه اول ما رسیدگی به خانواده های زندانیان است 
زیرا اغلب دچار آفات و آســیب های فراوانی می شوند. 
حجت الاسلام جمال ایزدی افزود: حدود ۵۸ مراسم به 
مناسبت میلاد پیامبر برگزار خواهیم کرد که امیدواریم با 
این گل ریزان ها و جلسات اختصاصی با خیران، اتفاقات 

خوبی را رقم بزنیم.

۴
روزنامه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی خراسان رضوی

اخبار
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فرهنگی

اعلام ویژه برنامه های ولادت 
پیامبر اکرم )ص( و امام صادق )ع( 

مشــهدالرضا )ع( امــروز و فردا آراســته بــه مجالس 
جشن و سرور ولادت پیامبر اکرم )ص( و امام صادق 
)ع(اســت و حرم مطهر رضوی، امروز مراســم قرائت 
صلوات بر حضرت رسول)ص(، شعرخوانی ، مدیحه 
سرایی و ســخنرانی را از ســاعت ۹:۳۰ تا اذان ظهر 
برگزار می کند. همچنین ســخنرانی حجج اســلام 
ناصر رفیعــی، محمدباقر حیدری کاشــانی و محمد 
جمالی، سرود و همخوانی و مجالس مدیحه سرایی 
محمدرضا طاهری، حسین طاهری، میثم مطیعی و 
مهدی سروری، بعد از نماز مغرب و عشا در رواق امام 
خمینی)ره(، برگزار می شود.  جشن میلاد حضرت 
محمد)ص( و امــام جعفر صادق)ع( نیز از ســاعت ۹ 
تا ۱۰:۳۰ فردا در صحن آزادی و تالار ولایت برگزار 
می شود. جشن بزرگ هفته وحدت در شهرک شهید 
رجایی نیز در ســاعت ۹:۳۰ تا ۱۱فــردا ، در خیابان 
حر ۲/۲، انتهای بوســتان نصرت برگزار می شــود. 
شهرداری مشهد نیز به مناسبت روز ولادت حضرت 
محمد)ص( و امــام صادق )ع(، اقــدام به آذین بندی 

معابر شهر کرده است.

استاندار تاکید کرد:

 نقش آفرینی هیئت های مذهبی 
در کاهش آسیب های اجتماعی 

اســتاندار گفت: هیئت های مذهبــی می توانند در 
حوزه کاهش آســیب های اجتماعــی نقش آفرینی 
کنند. به گزارش روابط عمومی استانداری، علیرضا 
رزم حســینی در نشست مشــترک با روسای هیئت 
های مذهبی شهرســتان های اســتان که در محل 
دفتر اســتاندار برگزار شــد، اظهار کرد: امیدواریم 
هیئت های مذهبی با یک ماموریت مشــترک برای 
نشر معارف دین و سیره اهل بیت )ع( بیش از گذشته 
قدم بردارند و در این مسیر معاونت هماهنگی امور 
زائران اســتانداری هــم پــای کار خواهد بــود. وی 
در ادامه، با اشــاره به این که بخشــی از امنیت ملی 
کشــورها، تداوم حکومت ها و ثبات سیاسی قدرت 
ها در ۷۰ سال اخیر وابسته به قدرت اقتصادی بوده 
است، تصریح کرد: اگر می خواهیم امنیت ملی ایران 
اســلامی همواره در اوج اقتدار باشــد، باید اقتصاد 
قدرتمندی داشته باشیم. اســتاندار با بیان این که 
توسعه نظام های اداری توسط دولت های گوناگون 
تا امروز مانع توسعه کشور شده اســت، اظهار کرد: 
نظــام تمرکزگرایــی در کنــار بوروکراســی اداری و 
منسجم نبودن ارکان حکومتی از جمله چالش های 
موجود در عرصه اقتصاد کشور است. وی با تاکید بر 
این که بی توجهی به فرهنگ آموزه های دینی باعث 
بروز آسیب هایی شده است، تصریح کرد: مقام معظم 
رهبری فعالان اقتصــادی و کارآفرینــان را رزمنده 
های عرصه اقتصاد نامیده انــد بنابراین نباید آن ها 
را زالوصفت تعبیر کــرد. وی با بیان ایــن که قوانین 
مزاحم باعث عقب افتادگی کشور شده است، افزود: 
مثلث توســعه اقتصادی فرهنگی خراسان رضوی 
ارکان و کارگزاران حکومت را برای خدمت به مردم 
دور هم جمــع کــرده و خوشــبختانه تا امــروز نتایج 

مطلوبی هم داشته است. 

گزارش

مریم ترسول

 همایش بزرگداشــت میلاد پیامبر اکرم )ص( 
و هفته وحدت با عنــوان »پیامبر رحمت، محور 
تمدن نوین اســلامی« با حضور علمای شــیعه 
و اهل ســنت اســتان هــای خراســان رضوی، 
شــمالی و جنوبــی در مشــهد برگــزار شــد. به 
گزارش »خراسان رضوی«، نماینده ولی فقیه 
در اســتان در این مراســم گفت: محوری که ما 
امروز برای وحدت مان داریم، دفاع از پیغمبر، 
حمایــت از رســول ا... و در یک صف ایســتادن 
در جبهــه مقدم مبــارزه با دشــمنی بــا پیغمبر 
اســت. آیت ا... ســید احمد علم الهدی افزود: 
اگر از ورود به این محور، کوچک ترین کوتاهی 
به یک مسلمان دست بدهد، عذری در محضر 
پیغمبر )ص( نخواهد داشت. وی تصریح کرد: 
برادران، ما باید مقداری بینش ها را از آلودگی 
های موقعیتی و شــرایط خاص اقلیمی خارج 
کنیم و بینش ها را در یک وسعت و فراگیری فوق 
العاده تری قرار دهیم. وی یادآور شد: در روز اول 
پیروزی انقلاب، در شهرســتان های کوچک، 
افراد فکر می کردند یک جریان سیاســی روی 
کار آمده و حتی تا دو ســه ماه آینده و تا سر سال 
هم عمر آن را پیش بینی نمی کردند، تا این قدر 
انقلاب ما ضعیف جلوه کرده بود، مســتکبران 
هم همین فکر را می کردند ولی این طوری نشد 
و هیچ یــک از آن پندارها، عملی نشــد و آن چه 
شــد، خلاف همه آن خیالات و پندارهایی بود 
که همه آن دگراندیشان فکر می کردند. امروز 
ما به جایی رســیدیم که مســئله انقلاب ایران، 
مرزهای این کشور را درنوردیده و فضای منطقه 
را قلمرو و قدرت این انقلاب فراگرفته است. تا به 
جایی که در تمام تحولات منطقه، آن چیزی که 
انقلاب بخواهد و اقتضا کند، انجام می شود، نه 

آن چیزی که دنیا بخواهد.
آیــت ا... علــم الهدی تاکیــد کرد: با همــه فراز 
و نشــیبی که در ایــن ۴۰ ســال داشــتیم، رقم 
گوینــدگان »اشــهد ان محمــد رســول ا...«، 
امــروز با ۴۰ ســال قبــل در بســتر قدرتمندانه 
اســتکبار جهانی، اصلا قابل مقایســه نیست. 
یعنی درست در عرصه و در دل قدرت استکبار، 
گوینده شــهادت نبوت پیغمبــر )ص(، صدها، 
هزارهــا و میلیون ها نفــر، افزایش پیــدا کرده، 
آن هم افزایش متعبدانــه و مصرانه، نه افزایش 
احساســاتی. این نتیجه حرکتی بود که در این 
۴۰ سال صورت گرفت و خوشبختانه در تداوم 
هم هســت. وی اظهار کرد: در طــول این هزار 

و ۴۰۰ سال، اســلام در چنین توسعه جهشی 
مثل الان قرار نگرفته که ۴۰ سال امروز آن با ۴۰ 
سال گذشته از نظر قدرت و توسعه قابل مقایسه 
نباشد، آن هم در نتیجه این انقلاب و توسعه این 
انقلاب.نماینده ولی فقیه در استان تاکید کرد: 
ما همه مسلمان هستیم، پیغمبر را قبول داریم و 
وابسته به رســول ا... )ص( هستیم، رسول ا... 

)ص( برای ما یک محور است.
وی افــزود: امــروز آمریکا بایــد بدود بــه دنبال 
تصمیمی که ما در منطقه می گیریم و  ببیند آیا 
این تصمیم به نفع او می شود یا نه و غالبا هم بر 
ضرر اوســت. امروز دیگر بحث ایــران و انقلاب 
اسلامی نیست، بحث شخص رسول ا... )ص( 
است. آیت ا.. علم الهدی گفت: یمنی که آرامکو 
را خاک  و خاکســتر می کنــد، آن جا کــه ایران 
نیست، عراقی که آمریکا برای سلطه بر آن می 
آید و میلیاردها خرج می کند و عراق با همه وجود 
خود به ایران می چسبد، این که دیگر بحث ایران 
نیســت. این که فکر و اراده می کند مقاومت از 
بین برود و ســوریه،  نظامش به هم بخورد، ۱۰ 
سال هم می دود و آخرش به عنوان یک جریان 
شکســت خورده و خاک خورده، دمش را روی 
کولش می گذارد، ســربازان شکســت خورده 
اش را با ذلت از منطقه خارج می کند، این بحث 
ایران نیست، بحث دنیای اسلام است، اسلام 
هم یعنی محمــد رســول ا...)ص(. وی تصریح 
کرد: دشمن شکست خورده در میدان جنگ و 
همه توطئه ها، الان دو لبه گاز انبری برای جامعه 
مســلمین درســت کرده تا شــاید به این وسیله 
بتواند با فشارهایی، مسلمان ها را تضعیف کند. 
یک طرف این گاز انبر، جریان تکفیری و الحاقی 
و طرف دیگر جریان شــیعه انگلیسی است که 
خوشبختانه هر دو کند شــده اند. یعنی شیعه 
انگلیسی، افشاگری شده، مشت آن باز شده و 
در جهان شیعه، افتضاح شده و جریان الحاقی 

و تکفیری هم از هم پاشــیده و درحال نابودی و 
انهدام اســت. ما باید کاملا با بصیرت، توطئه و 
تهاجم دشــمن را تعقیب کنیم و مرد و مردانه و 
قوی در جبهه حمایت از رسول ا... و فدایی شدن 

برای پیغمبر بایستیم و مبارزه کنیم.

 افتراق، جدایی و تشتت از عوامل خطر 	 
در جامعه اسلامی است 

همچنین به گزارش فارس، امام جمعه مشهد 
ریزه تایباد نیز در بخشــی از این مراســم گفت: 
میلاد پیامبر )ص( تولدی برای بشریت بود که 
درخشــنده ترین روز عالم را رقــم زد. مولودی 
کــه تابنده تــر از خورشــید درخشــید و جهل و 
جهالت را از دل انسان ها زدود و خدای متعال 
در وصف پیامبر فرمــود ای پیامبر ما، تو رحمت 
محبت و عطوفت برای جهانیان هستی. مولوی 
عبدالکریم علی بایی اظهار کرد: سرمایه واقعی 
مــا دین اســلام، وجــود پیامبــر و هدیــه و کلام 
خداست که اگر انســان به رهنمودهای اسلام 
عامل باشد و پیامبر را برای خودش اسوه و نمونه 
قرار بدهد این انســان به عنوان الگو در جامعه 
معرفی خواهد شــد. وی اظهار کرد: همه آیات 
و احادیث و ســیره پیامبر )ص(، ما را به وحدت 
کلمه ترغیب می کند همان وحدتی که در صدر 
اســلام محور آن حبل ا... بود و همه اصحاب را 
مانند پروانه دور شمع وجود پیامبر جمع کرد، 
از همان زمان، دشــمنان اسلام و پیامبر )ص(، 
به دنبال این بودند کــه اختلاف افکنی کنند و 
دشمنان اســلام همیشــه به دنبال ضربه زدن 
به دین هســتند و قصد دارنــد با ایجــاد تنش و 
برجسته کردن اختلافات، آن ها را زمین بزنند. 
وی گفت: افتــراق، جدایی و تشــتت از عوامل 
خطر در جامعه اســلامی اســت که امــروزه در 
برخی جوامع به وجود آمده و باید این را معالجه 
کنند و مبانی اسلامی را نشر دهند و به همین 

دلیل امام خمینی )ره( این ایام را هفته وحدت 
نام گذاری کردند.

در ادامه این مراسم، مولوی انور الحق حقایقی 
امام جمعه کویته ایالت سیســتان و بلوچستان 

پاکستان نیز سخنانی کرد.
حجت الاسلام والمسلمین اکبر فرجام، رئیس 
دفتر نمایندگــی ولی فقیه در امور اهل ســنت 
خراســان نیز در بخش دیگری از این مراسم با 
تأکید بر لزوم وحدت در جامعه اسلامی گفت: 
امروز بر طبل اختلاف کوبیدن و ایجاد گسست 
به بهانه قومیت یا مذهب، خیانت به اسلام و قرآن 
اســت. وی افزود: افرادی که بر طبل اختلاف 
می کوبند و این فضــا را تشــدید می کنند، این 
اقدام شان ناشی از نداشــتن درک و فهم زمان 
است. وی تأکید کرد: آمریکا و استکبار جهانی، 
خیر جامعه اســلامی را نمی خواهند، کسانی 
که اختلاف افکنــی می کنند نگرش درســتی 
به جامعه اســلامی ندارنــد، حتــی آموزه های 
قرآنی ما هــم راهــی غیــر از اختلاف افکنی را 
به ما می آمــوزد، ایــن اختلاف ممکن اســت از 
تفکرات افراط گرایان باشد که عده بسیاری با 
اندیشه های خود افراد را تکفیر می کنند و برایند 

آن داعش و طالبان است.

امنیت پایدار امروز ما ناشی از وحدت است	 
سردار سید حســین مرتضوی فرمانده قرارگاه 
ثامن الائمــه )ع( نیروی زمینی ســپاه نیز در این 
مراسم گفت: باید دانست وحدت در سایه خدمت 
شکل می گیرد، همه به دنبال این هستند که در 
ســایه وحدت، خدمت خالصانه به مردم صورت 
بگیرد و هــر زمانی که وحــدت و خدمت صورت 
گرفت امنیت پایدار شــکل می گیــرد اگر امروز 
عزیزان ما معتقدند از امنیت پایدار برخورداریم 
به دلیل وجود وحدت است.شــایان ذکر است، 
در پایان این مراســم از خانواده شــهید مجتبی 
رخشانی شهید مدافع حرم اهل سنت تقدیر شد.

در همایش »پیامبر رحمت، محور تمدن نوین اسلامی« مطرح شد 

محور وحدت، دفاع از پیامبر اسلام )ص(  است 
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رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی مشهد گفت: 
هیچ مجوزی از ســوی این اداره بــرای اکران فیلم 
مستند »اکسونامی« در مشهد صادر نشده است و 
ادعای صدور مجوز ضمنی برای اکران این فیلم، 
تکذیب می شود. به گزارش اداره کل ارشاد استان، 
جواد استادی با اشاره به مصاحبه مدیر پخش حوزه 

هنری، گفت: جناب آقای فرجی، مدیر پخش حوزه 
هنری در مصاحبه ای اعلام کرده است که مدیران 
هویزه مشــهد طی تمــاس تلفنی بــا اداره ارشــاد 
مشهد، هماهنگی های لازم را انجام داده و مجوز 
ضمنی را گرفته اند. وی افزود: هیچ مجوز ضمنی 
برای نمایش این فیلم صادر نشــده است و به مدیر 

ســینما هویزه، نامه مکتوبی مبنی بر ایــن که این 
مستند، پروانه نمایش ندارد نیز ارسال شده است. 
اداره ارشــاد مشهد در ســال ۹۷، در مکاتبه ای به 
تمامی پردیس های ســینمایی شهرستان اعلام 
کرده اکران هر فیلمی، نیازمند دریافت مجوز های 

قانونی است.

رئیس اداره ارشاد مشهد:

 هیچ مجوزی برای
  اکران» اکسونامی«
 در مشهد صادر نشده است
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گزارش جلسه

نوید زنده روحیان

ســخنگوی شــورای نگهبان گفــت: اصــولا قانون 
انتخابات مــا در حــوزه تبلیغات بســیار محــدود و 
حداقلی است وبه جز تعریف اولیه از یک تبلیغات در 
ابتدا و بعد بیان مصادیق ممنوعیت در برخی موارد 
که در ایــن قانون ذکر شــده، در بقیه مــوارد قانون 
ساکت است که طبیعتا باید در قوانین آینده اصلاح 
شود.عباســعلی کدخدایی، ســخنگوی شــورای 
نگهبان روز گذشــته در نشســت خبری با اصحاب 
رســانه، با تاکید بر ضعف قانون انتخابات در حوزه 
تبلیغات تصریح کرد: اصولا قانون انتخابات ما در 
حوزه تبلیغات بسیار محدود و حداقلی است ،به جز 
تعریف اولیه از یک تبلیغات در ابتدا و بعد مصادیق 
ممنوعیــت در برخی مــوارد که در ایــن قانون ذکر 
شده، در بقیه موارد قانون ساکت است که طبیعتا 
باید در قوانین آینده اصلاح شود.وی افزود:  سوالی 
که در این خصوص بیان می شــود این است که در 
برخی فعالیت هــای یک فرد یا نامزد قبــل از زمان 
تبلیغات که بیشــتر هم جنبه عمومی دارد، جامعه 
آن را به عنوان یک فعالیت تبلیغاتی می شناسد، اما 
قانون آن را تبلیغات تلقی نمی کند، این جا آیا این از 
مصادیق تبلیغات است؟ مثلا برخی افراد و نامزدها 
در مراســمی شــرکت می کنند، ســخنرانی انجام 
می دهند، به مناطق مختلف کشور از جمله روستاها 
و شــهرها ســفر می کنند و کمک هایی نیــز انجام 
می دهند که ما الزام قانونی برای این گونه موارد که 
دقیقا مشخص کرده باشد این ها مصادیق تبلیغات 
بوده، نداریم و آیت ا... جنتی نیز به این موارد اشاره 
کرده اند.وی تاکید کرد: فرقی نمی کند که تخلفات 
تبلیغاتی در فضای واقعی یا مجازی باشد، همکاری 
خوبی با قوه قضاییه داشتیم، دادستان کل اهتمام 
جدی به این مسئله داشتند و قرار شد  موارد تخلف 

از طریق هیئت های نظارت و شورای نگهبان برای 
قوه قضاییه ارســال شــود و برخورد جدی و قانونی 
کنیــم.وی اظهار کــرد: شــورای نگهبان باشــگاه 
سیاســی نیســت، بلکه یک مرجع قانونی اســت و 
به همین دلیل  نمی تواند ســهمی بــرای احزاب و 
گروه ها در نظر بگیرد. بنابرایــن از هر دو گروه به ما 
مراجعاتی دارند و مطالبــی را مطرح می کنند و در 
گذشته جلساتی با هر دو گروه داشــتیم و در آینده 

نیز خواهیم داشت. 

امکان رد صلاحیت نمایندگان وجود دارد	 
عضو حقوقــدان شــورای نگهبــان با بیــان این که 
عملکرد همه  نمایندگان در طول دوره نمایندگی 
از طریــق نهادهــای نظارتــی و مراجــع چهارگانه 
یا از طریــق گزارش هــای مردمی رصد می شــود، 
افزود: آن چه در خصوص نمایندگان برای ما واصل 
می شود،  مورد بررسی قرار می گیرد که این گزارش 
ها ممکن اســت منجر به صحــت گزارش باشــد و 
منطبق با مواد 2۸، 2۹ یا ۳0 قانون اساسی تلقی 
شــود و موجب عــدم صلاحیت نمایندگان شــود. 
عملکرد نمایندگان در طول چهار سال نمایندگی 
مورد رصد قرار می گیرد و اگر منجر به این شود که 
موجبات ســلب صلاحیت نماینــده را فراهم کند، 
طبیعتا شورای نگهبان اقدام می کند. در گذشته 
نیز شاهد این بودیم که در برخی دوره ها نمایندگان 

تایید صلاحیت نشدند.

شورای نگهبان وظیفه خود در خصوص پالرمو 	 
را انجام داد

عباسعلی کدخدایی گفت: تعبیری که گفته شود 
شــورای نگهبان هم اکنــون در بحث پیوســتن به 
کنوانســیون پالرمو منفعل عمل می کند، صحیح 
نیســت و زمانی که این لایحه به شــورا ارســال شد 
بررسی های لازم را در چندین نوبت و به صورت رفت 
و برگشت انجام داده و ایراداتی نیز به آن راسا گرفته 
شده بود که همگی برطرف شــد، بنابراین شورای 
نگهبان نظر خود را اعلام کرد.وی افزود: اما علاوه بر 
این که ما در خصوص این لوایح نظر می دهیم هیئت 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز نظراتی 
دارد که به موجب بند 2 اصل 110 باید به مجلس 
اعلام شــود. در این خصوص نیز مجمع نظراتی را 
بیان کرده اســت که ما این نظرات را نیز به مجلس 
ارســال کردیم و بقیه دیگر ارتباطی به شورا ندارد 
و این موضوع از مدت ها پیش در مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام در حال رسیدگی است. کدخدایی 
اظهار کرد: هیئت مرکزی انتخابات در کشور شکل 
گرفته است و اعضای هیئت های نظارت استانی و 
شهرستانی در طول یک ماه گذشته تعیین شدند. 
همچنین ابلاغ ها صادر شــده و تمــام هیئت های 
نظارت استانی و شهرستانی ما شکل گرفته است.

وی افــزود: از دیروز تا فردا همایش آموزشــی برای 
اعضــای هیئت نظارت اســتانی و شهرســتانی در 
مشــهد با حضور 700 نفر داریم و در ایــن دو روز و 
نیم میزبان وزیر اطلاعات، وزیر کشور، فرماندهی 
نیروی انتظامی، دادستان کل کشور و مقاماتی در 
این ردیف برای توجیه و تبیین هر کدام از دستگاه ها 
هســتیم.وی همچنین گفت: با عنایت بــه این که 
قانون با ایراداتی مواجه بود و به مجلس عودت داده 
شد، مجلس اقدامی انجام نداد، بنابراین استانی 
شدن منتفی است اما با وزارت کشــور در حال کار 
کردن روی بحث الکترونیکی شــدن هســتیم که 
تجمیع آرا و احــراز الکترونیــک خواهد بــود و اگر 
وزارت کشــور در بقیه موارد آمادگی داشته باشد، 
آماده هســتیم که برگزار شــود.وی با تاکید بر این 
که انتخابات الکترونیک یک الزام قانونی اســت، 
گفت:  مجلس مصوبــه ای دارد که بایــد انتخابات 
الکترونیک باشــد و این کار می تواند محاســنی از 
جمله سرعت در شمارش و دقت بیشتر داشته باشد 
اما مستلزم رفع اشکالات مربوط به امنیت آراست.
او همچنین با اعلام  حساســیت شــورای نگهبان 
برای انتخابات مجلس، ریاست جمهوری و خبرگان 
گفت: گزارش هایی از اشکالات مربوط به انتخابات 
شــوراها داریم و چون تکلیــف ما بــرای انتخابات، 
ریاســت جمهــوری، مجلــس خبــرگان و مجلس 
شورای اسلامی اســت حساسیت ما بیشتر در این 
موارد اســت و از دســتگاه های متولی خواسته ایم 
امنیت داده های الکترونیکــی را در روز رای گیری 
انتخابات دوره یازدهم مجلس شــورای اسلامی و 
همچنین پــس از آن در زمان شــمارش آرا تضمین 
کنند تا زمینه برگزاری الکترونیکــی انتخابات در 
همه بخش ها فراهم شــود.وی افــزود: هم اکنون 
کار احراز هویت و تجمیــع آرای مردم در انتخابات 
مجلس شــورای اســلامی به صورت الکترونیکی 
صورت می گیرد اما برگزاری انتخابات الکترونیکی 

در دیگر موارد، نیازمند تضمین امنیت آرای مردم به 
صورت درخواست شورای نگهبان است.وی ادامه 
داد: بحث های فنی الکترونیکی و هک اطلاعات 
در زمان انتخابات از جمله خطراتی است که ممکن 
است داده های الکترونیکی را تهدید کند و امنیت 
انتخابات را به خطر بیندازد بنابراین ما نیز همانند 
سایر کشورها در این خصوص دغدغه هایی داریم 

و فعلا با شرایط موجود این موضوع منتفی است.

گلایه هایی از مجلس و دولت	 
کدخدایی بیان کرد: رئیس جمهور و دیگر مقامات 
با قوانین و مقررات آشنا هستند؛ در زمینه انتخابات، 
پاسداری از حقوق مردم و حق الناس معتقد هستیم 
تامین این وظیفه مهم از گذر اجرای صحیح و دقیق 
قوانین تامین می شــود و آزادی ها بایــد در مجرای 
قانــون و از طریــق اجــرای صحیح قوانیــن صورت 
گیرد. شورای نگهبان و هر نهاد دیگری اگر به دنبال 
انتخابات صحیح، سالم، پرشور و حضور همه سلایق 
باشد، راهی جز اجرای قانون و مقررات ندارد، البته 
قوانین ممکن است اشکالاتی داشته باشد که این 
پیشــنهاد و گلایه را از دولت و مجلس داشــتیم که 
بعد از ابــلاغ سیاســت های کلی انتخابات شــاهد 
تصویب قوانین فرعی در مجلس نبودیم. اگر قوانین 
اصلاح شود، مشکل قوانینی که مربوط به بررسی 
صلاحیت هاســت، برطرف خواهد شــد. شــورای 
نگهبان جــز اجرای قانــون  وظیفه دیگری نــدارد و 
وظایف نظارتی خود را بر اساس قوانین موجود انجام 
می دهد.وی تاکید کرد: ما در موقعیتی هستیم که 
نیاز به آرامش، ایجاد امید در جامعه و وحدت جمعی 
داریم، اما این که از سوی برخی مسئولین مطالبی 
درباره مثلا شــورای نگهبان و قوه قضاییه منعکس 
می شود، صحیح نیست و انتظار ما این است که در 
جلساتی که آقایان با یکدیگر دارند این موارد مطرح 
شــود تا بین مردم دچــار ناامیــدی و تردید نشــود.
ســخنگوی شــورای نگهبان در خصوص سازوکار 
طرح »سرا«ی اصلاح طلبان، تصریح کرد: نمی دانم 
سازوکار ســرا چه مفهومی دارد اما تا زمانی که این 
ســازوکارها دخالتی در وظایف نهادهای مسئول 
برگــزاری انتخابات نداشــته باشــد، منــع قانونی 
ندارد اما اگر بخواهد آثاری بر وظایف دستگاه های 
متولی داشــته باشــد، خلاف قانون خواهد بود که 

دستگاه های نظارتی برخورد لازم را می کنند.

سخنگوی شورای نگهبان : 

قانون انتخابات در حوزه تبلیغات باید اصلاح شود 
شورای نگهبان باشگاه سیاسی نیست و آماده شنیدن نظرات و انتقادات همه احزاب هستیم 

خبر

حوادث

ضرب و شتم یک معلم درخوشاب 
ملکی/ مدیر آموزش و پرورش خوشــاب به خراسان 

رضوی گفت:21 آبان  یکی از والدین دانش آموزان 
مقطع ابتدایی پایه ششــم  مدرســه ای در ســلطان 
آباد، مرکز شهرســتان خوشــاب با  ورود  به  کلاس 
درس  پایــه پنجــم ابتدایــی، بــدون هماهنگــی 
بــا مدیریت مدرســه بــه فحاشــی و گفتن ســخنان 
رکیک  به معلــم در حال تدریــس اقــدام و وی را به 
بیــرون از کلاس درس هدایت کــرده   و در محوطه 
مدرســه او را هدف ضرب و شــتم قرار داده اســت. 
بیات با بیان این که بعد از هدایت فرد ضارب به دفتر 
مدیریت مدرســه و تماس با پلیس 110 ، ماموران 
انتظامی با حضور در مدرسه وی را  تحویل پاسگاه 
انتظامی شهر ســلطان آباد داده اند، افزود: درباره 
ایــن موضوع پرونــده ای در دادگســتری خوشــاب 
تشکیل شــده و موضوع از طریق مراجع قانونی در 
حال رســیدگی اســت.وی درباره علت این حادثه 
گفت: بیان سخنان دروغ توسط  دانش آموز عاملی 
برای تحریک پدر شده است و بعد از بررسی موضوع 
توسط ماموران نیروی انتظامی حاضر در مدرسه، 
این دانش آموز به خطای خودش در بیان ســخنان 

نادرست اقرار کرده است.
وی درباره جزئیات بیشتر این ماجرا گفت: در زمان 
درگیــری دو دانش آمــوز در مدرســه، معلم مربوط 
در صحنه حاضر شــده و وقتــی ایــن دو دانش آموز 
را از همدیگر جــدا می کرده فرزند ضــارب معلم به 
بیان ســخنان رکیک اقدام کرده که معلم یاد شده 

برخوردی جزئی با دانش آموز داشته است.
 باشکایت معلم یاد شده، بعد از رسیدگی قضایی به 

پرونده، ضارب هم اکنون روانه زندان شده است.

اخبار

گوناگون

پلاک افتخار شهید مدافع حرم 
جواد جهانی در گلبهار نصب شد 

شــهردار گلبهار گفــت: اولین پلاک افتخارشــهید 
در شــهر گلبهار بر ســر در منزل شــهید مدافع حرم 
جواد جهانی با حضور مسئولان  نصب شد.به گزارش 
روابط عمومی شــهرداری گلبهار، ســید ابوالفضل 
فاضلی حق پناه در حاشــیه این مراســم که با حضور 
امام جمعه گلبهار ، نماینده مردم گلبهار در مجلس 
شورای اسلامی، رئیس واعضای شــورای اسلامی 
شهر گلبهار و دیگر مسئولان برگزار شد، گفت:  پلاک 
افتخار مزین بــه تصویر، تاریخ تولد، تاریخ شــهادت، 
عملیــات و مکان شهادت شــهید مدافع حــرم جواد 
جهانی اســت.وی افزود: همچنین  خیابانی به اسم 
شــهید جهانی نام گــذاری و تابلوی ایــن خیابان نیز 
نصب و رونمایی شــد.فاضلی ادامه داد: این مراسم 
همزمان با سالروزشهادت شهید جهانی برگزار شد و 
ان شاءا... با ادامه این گونه مراسم فضای شهر گلبهار 
را به نام شهیدان عزیز عطر آگین خواهیم کرد،شایان 
ذکر است در این مراسم توسط روزنامه خراسان از پدر 

شهید جهانی تقدیر شد. 

رئیس کل دادگستری خراسان رضوی: 

در ارتباط با »روح ا... زم « کسی در 
مشهد دستگیر نشده است 

رئیس کل دادگستری خراسان رضوی گفت :در ارتباط 
با »روح ا... زم« کسی در مشــهد دستگیر نشده است.
غلامعلی صادقی در گفت وگو با ایسنا، در پاسخ  به این 
سوال که آیا در ارتباط با »روح ا... زم« و دادن اطلاعات به 
او از مشهد دستگیری و تشکیل پرونده داشته ایم، اظهار 

کرد: خیر، در این زمینه پرونده ای نداشتیم.

اصلاحیه خبر 
باعرض پوزش از مخاطبان  روزنامه خراسان در خبر 
روز گذشته ، مدیر عامل بورس کالا  در تربت  حیدریه 
و در مراسم افتتاح کارخانه نو آفرینی زنجیره ارزش 
زعفران  و انبار سپرده کالایی بورس زعفران سخنرانی 
کرده بود که به اشتباه در تیتر ، نیشابور ذکر شده بود.

خبر

شهرستان ها

کلنگ گازرسانی به 26 روستای 
بخش مرزداران زده شد 

کلنــگ  محمــودی/   

 26 بــه  گازرســانی 
روســتای تلفیقــی در 
بخــش  مــرزداران به 
مناسبت هفته وحدت 
و با حضور مســئولان 
وشهرســتان  اســتان 

سرخس زده شد.
به گــزارش خراســان 
رضــوی، عصــر دیروز 
وطی مراســمی در روســتای پســکمر شهرســتان 
ســرخس، کلنــگ گازرســانی بــه 26 روســتای 
مــرزداران با حضــور معــاون عمرانــی اســتاندار، 
مدیرعامــل شــرکت گاز اســتان، فرمانــدار، امــام 
جمعــه، نماینده حــوزه انتخابیه وجمــع کثیری از 
مســئولان ومردم زده شد. در حاشــیه این مراسم، 
سید حمید فانی، مدیر عامل شرکت  گاز  استان با 
اشاره به این که پیمانکار این پروژه تشکیل کارگاه 
را به اتمام رســانده و فعالیت خــود را آغاز می کند، 
افزود:مدت زمان تحویل این پروژه 540 روز برآورد 
شــده وبا اعتباری حدود 46 میلیــارد تومان که از 
طریق شــرکت ملی گاز ووزارت نفت پرداخت می 

شود، به بهره برداری خواهد رسید.
وی یــادآوری کــرد: با گازدار شــدن این روســتاها 
ضریب پوشــش شهرســتان به صددرصد می رسد 
وبیــش از دو هــزارو 500 خانوار را تحت پوشــش 

قرار می دهد.

حقدادی/ همزمان با هفته وحدت ، هشت پروژه عمرانی آموزشی با 

حضور  مسئولان  در تربت جام به بهره برداری رسید. درمراسم افتتاح 
پروژه ها، مدیرکل نوســازی و تجهیز مدارس اســتان  با قدردانی از 
خیرین مدرسه ساز گفت: هشت پروژه عمرانی آموزشی در قالب ۳2 
کلاس درس با زیربنای سه هزار و200 مترمربع در تربت جام بهره 
برداری شد . حسین پورافزود: پروژه ها شامل هفت مدرسه ابتدایی 
شش کلاسه  و سه کلاسه درروستاها و سالن ورزشی جمعا با زیر بنای 

سه هزار و200مترمربع بهره برداری شد .

۸ پروژه آموزشی در تربت جام 
بهره برداری شد

مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی اســتان گفت: طی ماه 
گذشته، هشــت هزار لیتر فراورده های ســوختی قاچاق در منطقه 
کشف و ضبط شد.به گزارش روابط عمومی پخش فراورده های نفتی 
منطقه خراسان رضوی، علی اصغر اصغری اظهار کرد: طی بیش از 
170  بازدید از جایگاه ها، فروشندگی ها، مصرف کنندگان عمده 
و جزء، وانت نفتکش ها به صورت شبانه روزی باهدف ایجاد فضای 
ناامن برای سودجویان، 50 عدد کارت سوخت نفت گاز در مهرماه 

امسال کشف و ضبط شده است.

رئیس دانشــکده علوم پزشــکی تربت جام گفــت : نوزادعجول 
دختــردر آمبولانــس بــه همــت تیــم پزشــکی و کارشناســان 
اورژانس 115ســالم به دنیا آمد.دکتر افکار افزود:پس از اعلام 
ماموریــت به مرکــز اورژانــس مبنی بر شــروع دردهــای زایمان 
مادرباردار،  کارشناسان فوریت های پزشکی بر بالین مادرباردار 
حاضر شدندوبعد از انتقال مادربه داخل آمبولانس وحین انتقال 
به مرکز درمانی در نزدیکی روستای شورستان) 10کیلومتری 

شهر( نوزاد دختر در آمبولانس به دنیاآمد .

 تولدنوزادعجول تربت جامی 
درداخل آمبولانس

کشف ۸ هزار لیتر فراورده سوختی 
قاچاق در استان

سوژه ها و خبرها

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی اســتان در دیدار  با سرکنســول ایران در 
مرو ترکمنســتان راهکارهای جذب گردشگراز 
ترکمنســتان را بررســی کرد و رایزنی های لازم 
در ایــن زمینه صــورت گرفت.به گــزارش روابط 
عمومی  میراث فرهنگــی اســتان ، مکرمی فر، 
اظهار کرد:  مهم ترین جاذبه شهر مشهد بارگاه 
ملکوتی حضرت رضا )ع( اســت که شــیعیان از 
کشــورهای مختلف به عشــق این امام به مشهد 
می آینــد.وی به برگزاری جشــن نــوروزگاه بین 
المللی مشــترک با کشور ترکمنســتان در سال 

گذشته اشــاره کرد و گفت: برای برگزاری شب 
فرهنگی، نمایشگاه صنایع دستی و سنگ های 
قیمتی آمادگــی داریم.وی افزود: گردشــگری 
ســلامت یکــی از زمینه هــای دیگری اســت که 
می توانیم بــا توجه بــه امکانات مناســبی که در 
مشــهد وجود دارد خدمات مناسبی ارائه کنیم.
مکرمی فر یادآورشد: مشهد مزیت نسبی بیشتری 
برای جذب گردشگر ســلامت دارد چون فردی 
که به مشــهد می آید ابتــدا زائر بــارگاه ملکوتی 
حضرت رضا )ع( می شــود و از امام طلب شــفا و 
برای درمان بیمــاری نیز اقدام مــی کند.وی به 

اشتراکات فرهنگی بین مرو و مشهد اشاره کرد و 
گفت: برای برگزاری شب فرهنگی ترکمنستان 
در موزه خراسان آمادگی داریم.مکرمی فر برای 
میزبانی از گروه های تاثیر گذار در جذب گردشگر 
از ترکمنستان از جمله تورگردانان، دفاتر خدمات 
مســافرتی و خبرنگاران و مستند ســازان رسانه 
های ترکمنســتان اعــلام آمادگی کــرد و گفت: 
باید شرکت های گردشگری اســتان به شرکت 
های گردشــگری ترکمنســتان متصل شــوند و 
برای ورود زائران و گردشگران از ترکمنستان به 
ایران همکاری کنند.همچنین رســول جعفری 

سرکنسول جمهوری اسلامی ایران در مرو برای 
برگزاری جشنواره ای فرهنگی در مرز سرخس 
به صورت مشترک با ترکمنستان اعلام آمادگی 
کرد و گفت:  برای برگزاری جشنواره لباس اقوام 
ایران در ترکمنستان  آمادگی  داریم.او ادامه داد: 
ما روادید برای ورود ترکمنســتانی ها به ایران را 
تسهیل می کنیم و امکان برقراری پرواز مستقیم 
از مرو به شــهرهای مشــهد و بجنورد نیــز وجود 
دارد.جعفری به وجود مقبره دو تن از صحابه امام 
رضا )ع( و سلطان سنجر در مرو اشاره کرد و گفت: 
ارتباطی معنوی به دلیل حضور حضرت رضا )ع( 
در مــرو و ارادت مردم این شــهر بــه این حضرت 
وجود دارد و با اقدامات فرهنگی می توان زمینه 
بهره مندی مردم مرو از زیارت بارگاه منور رضوی 

را فراهم کرد.

نایــب رئیــس شــورای مرکــزی حــزب موتلفــه 
اســلامی گفت: با توجه به این کــه رای آوری هر 
جناح بدون ائتلاف امکان پذیر نیست و ائتلاف 
می تواند ضریب موفقیت را در انتخابات بالا ببرد، 
اصولگرایان تــلاش می کنند بــرای یازدهمین 
دوره انتخابات مجلس شــورای اسلامی به یک 
ائتلاف بزرگ دســت یابند.حمیدرضا ترقی در 
گفت و گو با ایرنا افزود: در چنین روندی ممکن 
است یک جریان سیاسی، تشکل یا مجموعه ای 
نخواهد یا آمادگی نداشته باشد در ائتلاف قرار 
گیرد اما راهبرد همیشگی اصولگرایان تشکیل 
ائتلاف بــزرگ و تلاش برای شــکل گیری آن در 
انتخابات اســت.وی ادامه داد: راهبرد تشکیل 

ائتلاف مورد قبول و اعتقاد اکثریت اصولگرایان 
در انتخابات اســت و همین موضــوع مهم برای 
انتخابات آینده مجلس شورای اسلامی نیز دنبال 
می شــود.دبیر حــزب موتلفه خراســان رضوی 
گفت: به نظر من حضور جریان های سیاسی در 
این ائتلاف نســبت به دوره های پیش فراگیرتر 
و جامع تر اســت زیرا تشــکل های بیشــتری در 
حوزه اصولگرایی با این حرکــت برای موفقیت 
در انتخابات همراهی می کنند.وی خصوصیت 
انتخابات ایــن دوره مجلس شــورای اســلامی 
را پررنگ تــر بودن شــاخص محوری نســبت به 
انتخابات دوره های پیشین توصیف و بیان کرد: 
با توجه به شــرایط کنونی کشــور و تغییراتی که 

باید متناسب با بیانیه گام دوم انقلاب مقام معظم 
رهبری در مجلس شورای اسلامی صورت گیرد، 
این مهم بیش از پیــش مدنظر قــرار دارد.ترقی 
افزود: همچنین با توجه به تجربه ای که نسبت به 
وضعیت گذشته به لحاظ نوع فعالیت در انتخابات 
داریم و آسیب شناســی وضعیــت فعلی مجلس 
شورای اســلامی، به نظر می رســد  باید دقت و 
مراقبت بیشــتری دربــاره ویژگی ها و شــاخص 
های یک نماینده تراز بیانیه گام دوم انقلاب مورد 
توجه اصولگرایان قرار گیرد.وی ادامه داد: فکر 
می کنم طیف سیاسی اصولگرا حضور به موقع 
خود را در انتخابات پیش روی مجلس شــورای 
اســلامی با یک گفتمان جدید اعــلام خواهند 

کرد.نایب رئیس شــورای مرکزی حزب موتلفه 
اسلامی همچنین به گمانه زنی ها درباره حضور 
محمدباقر قالیباف در انتخابات پیش رو اشــاره 
و بیان کــرد: مبنــای اصولگرایان بــرای حضور 
در انتخابــات مجلس شــورای اســلامی همان 
"شاخص محوری" است بنابراین تصمیمات به 
صورت جمعی گرفته می شــوند. بر این اساس 
صحبــت هــای جــاری کنونــی دربــاره حضور 
چهره های شاخص اصولگرایی در انتخابات پیش 
رو، در واقع گمانه زنی هایی است که جریان های 
سیاسی در سطح افکار عمومی مطرح می کنند.
وی گفت: هیچ کدام از این صحبت ها در نشست 
های اصولگرایان و برنامه های داخلی شــورای 
وحدت مورد بحث قرار نگرفته  است. هرگاه آن 
مسائل مطرح شوند، به طور طبیعی و به صورت 
رسمی از طریق سخنگوی شورای وحدت اعلام 

خواهند شد.

در نشست مدیرکل میراث فرهنگی استان با سرکنسول ایران در مرو ترکمنستان مطرح شد: 

رایزنی برای جذب گردشگر از مرو ترکمنستان 

نایب رئیس شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی: 

اصولگرایان در پی تشکیل ائتلاف بزرگ انتخاباتی هستند 
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نقطه قوت در پیروزی هایی 
که به دست آمده دژ 

دفاعی تیم است

 از میان خبرها

 فوتبال -  فوتسال

 پیش کسوت فوتبال استان:

عبور از عراق هیچ گاه به آسانی 
نبوده است

پیش کســوت فوتبال خراسان 
بــازی  دربــاره  رضــوی 

برابــر  ایــران  ملــی  تیــم 
چارچــوب  در  عــراق 
مقدماتــی  مســابقات 
قطــر،  جهانــی  جــام 

گفــت: در هــر 11 نقطــه 
در مســابقه بــا عــراق برتر از 

حریف هســتیم . تیم ملــی عراق 
همیشــه برای ما دردسرســاز بــوده و عبــور از این 
حریــف هیچ وقت به آســانی نبوده است.حشــمت 
مهاجرانی افزود:  تیم ملی عراق هم اکنون ترکیبی 
از بازیکنان باتجربه و قدیمی و بازیکنان جوان است 
و تنها مشــکل تیم ملی ما در بازی با این تیم برگزار 
نکردن بازی های تدارکاتی اســت، وگرنــه از نظر 
نیروی انســانی بســیار قوی تر از عراق هستیم. در 
هر 11 نقطه زمین،  بهتر و برتــر از عراقیم و نیروی 
انسانی ما بسیار قدرتمندتر از عراق است، اما این 
مســئله تضمین کننده موفقیت نخواهد بود و باید 
دید حوادث بــازی چگونه رقم خواهــد خورد.وی 
اظهار کــرد: هم اکنــون نمی توانیم انگشــت روی 
کمبودها و نواقصی که قبل از بازی با عراق داشتیم 
بگذاریم. این مســائل هرچه که بــوده، آن ها را رد 

کرده و پشت سر گذاشته ایم.

 انصراف اوکراین از حضور 
در تورنمنت فوتسال مشهد

کمیته فوتســال از انصراف تیــم اوکراین و تلاش 
برای جایگزینی تیم دیگری خبــر  داد.  با توجه به 
برگزاری مسابقات مرحله نهایی فوتسال قهرمانی 
آسیا در اسفند امسال، قرار است کمیته فوتسال 
برای آماده ســازی مناســب ایــن تیــم، تورنمنت 
چهار جانبه ای را از 1۰  تــا 13 آذرماه  به میزبانی 
شــهر مشــهد برگزار کند.پیش از ایــن  ، تیم های 
اســلواکی، اوکراین و بلاروس نامه تایید شــرکت 
در تورنمنت را به فدراسیون فوتبال ایران ارسال 
کردند کــه در این بین  تیم  اوکراین روز گذشــته با 
ارسال نامه ای جدید از شــرکت در این تورنمنت 
انصــراف داد.بر این اســاس، کمیته فوتســال در 
تلاش اســت تا تیم دیگری را بــرای حضور در این 

تورنمنت دعوت کند.

 اخبار

بسکتبال

لیگ برتر بسکتبال آقایان و بانوان امروز 
پیگیری می شود

 رقابت بلندقامتان خراسانی
 با جنوبی ها

رقابت های لیگ برتر بسکتبال آقایان و بانوان امروز در 
شهرهای مختلف برگزار می شود و دو نماینده استان 
خراسان رضوی که از یک باشگاه هستند با جنوبی ها 
دیدار دارند.هفته چهارم لیگ برتر بســکتبال آقایان 
امروز پنج شنبه پیگیری می شــود و تیم آویژه صنعت 
پارسا در دیداری خارج از خانه از ساعت 16 به مصاف 
تیم شهرداری بندرعباس می رود. این نماینده استان 
که سرمربی خارجی به همراه دارد، در سه بازی قبلی 
که به میدان رفت موفق به یک پیروزی و دو شکســت 
شد. در بازی اولش برابر تیم »نوفارقان« آذرشهر قرار 
گرفت که با نتیجه 86 بر 66 پیروز میدان شد، اما در 
دو بازی بعدی مقابل پتروشیمی  و شهرداری گرگان 
متقبل شکست شد. این نماینده استان هم اکنون در 
رده نهم جدول قرار دارد و تیم شهرداری بندرعباس 

نیز در رده دوازدهم جای دارد.
همچنین هفته دوم لیگ برتر بسکتبال بانوان امروز با 
شش دیدار انجام می شود که نماینده استان در دیدار 
داخل خانه میزبان تیم هرمزگان اســت. این مسابقه 
از ساعت 11 صبح در ســالن مجموعه ورزشی سجاد 
برگزار می شود. بسکتبالیســت های خراسانی هفته 
اول مقابل تیم مدعی قهرمانی یعنــی »گروه بهمن« با 
شکست مواجه شدند و حالا به دنبال جبران شکست 
بازی اول خود هستند.سرمربی تیم بسکتبال بانوان 
آویژه صنعت پارسا درباره شرایط تیمش گفت: با توجه به 
این که تمرین های تیم خیلی با تاخیر شروع شده است، 
اما بازیکنان به مرور به شرایط خوبی دست می یابند. 
یاس قائم مقامی با بیان این که هم اکنون تمام بازیکنان 
تیم بومی هستند، افزود:شــرایط حضور در لیگ برتر 
خیلی ســخت اســت. برای همین تصمیم داریم چند 
بازیکن دیگر هم جذب کنیم. ولی هنوز قطعی نشده 
است.وی اظهار کرد:بازیکنان ما شرایط خوبی دارند و 
در بازی امروز سعی می کنیم تیم هرمزگان را شکست 
دهیم.  وی تصریح کرد:خوشبختانه امسال حامی مالی 
داریم و تاکنون حمایت های خوبی از تیم ما داشته است 

و امیدواریم ادامه دار باشد.

اخبار  

ورزش

آغاز کشت چمن تمرینی مجموعه 
تربیت بدنی آستان قدس

کشــت زمین چمن شــماره 2 و تمرینی موسسه 
تربیت بدنی آســتان قدس آغاز شــد. به گزارش 
روابط عمومی تربیت بدنی آستان قدس رضوی  
بذر چمــن این زمیــن از نــوع چمن اســپرت پنج 
تخم ایتالیایی است و با مساعد بودن شرایط آب 
و هوایی بیــن 1۰ تا 15 روز بعد از کاشــت ســبز 
خواهد شد.آبیاری این زمین چمن که حدود 1۰ 
هزار مترمربع است، از طریق آبیاری تحت فشار و 
با آب پاش های مدرن و حرفه ای انجام می شود. 
رختکن با تمامی ملزومــات و دفتر مدیریت دیگر 
امکانات این زمین چمن اســت که بتن ریزی آن 
انجام شده است. شایان ذکر است، کشت چمن 

این زمین تمرینی تا یک شنبه به اتمام می رسد.

حمید بی غم : 

آذرخش را به سختی بردیم
ســرمربی مشــهدی تیــم فوتســال گیتــی پســند 
اصفهــان در پایــان بازی تیمــش مقابــل آذرخش 
بندرعبــاس، گفت: قبــل از ایــن که دربــاره بازی 
صحبت کنــم ، باید درباره آذرخــش مطالبی بیان 
کنم و این که حیف آذرخش که این جایگاه را دارد. 
آذرخــش تیمی اســت که فوتســال بــازی می کند 
وبرای گرفتن امتیاز همــه بازیکنانش از جان مایه 
می گذارند. حمید بــی غم افــزود: از نظر فنی هر 
دو تیم بســیار خوب بازی کردند و با داشــتن چند 
بازیکن بزرگ در تیم مقابل، این بازی را به سختی 

بردیم .

خبر

فوتسال

قرعه  کشی مجدد لیگ برتر 
فوتسال بانوان

مسابقات نیم فصل دوم لیگ برتر فوتســال بانوان از 
ســوی کمیته برگزاری مســابقات به دلیــل انصراف 
دو تیم مجدد قرعه کشی شــد. پس از اتمام نیم فصل 
نخست لیگ برتر فوتسال بانوان و با توجه به انصراف 
دو تیم و تعدیل تعداد تیم های شــرکت کننده به عدد 
12، سازمان لیگ فوتسال بانوان در حرکتی ابتکاری 
و برای جلوگیری از به هم ریختگی های ایجاد شده در 
برنامه نیم فصل نخســت اقدام به قرعه کشــی مجدد 
کرد تا برنامه مســابقات نیم فصل دوم لیگ پانزدهم 
فوتســال بانوان متمایز از نیم فصل نخســت باشــد و 
به جای برگزاری 13 هفته مســابقات دور رفت، دور 
برگشــت با برگزاری 11 هفته به اتمام رســد.جالب 
آن  که براساس این قرعه کشــی، در آغاز راه نیم فصل 
دوم تیم های مدعی صدرنشــینی و حضــور در جمع 
چهار تیم صعود کننده به پلی آف با یکدیگر فینال های 
زودرســی را برگزار خواهند کرد.  در مهم ترین دیدار 
هــای هفته نخســت نیم فصــل دوم تیم قهرمــان نیم 
فصل اول یعنی ســایپای تهــران به مصــاف تیم ملی 
حفاری اهــواز خواهد رفت و نامی نــو اصفهان هم در 
رفسنجان مهمان مس اســت. تیم فوتسال خراسان 
رضوی هم در کرمان به مصاف دختران کویر مس این 

شهر خواهد رفت.

ــاره عملکرد  بازیکن سابق تیم ملی فوتسال کشورمان درب
باشگاه ها در لیگ برتر ، گفت: لیگ برتر امسال از کیفیت 
بسیار خوبی برخوردار است و به غیر از مس سونگون و گیتی 
پسند ، تیم فرش آرا هم فوق العاده کار کــرده اســت. وحید 
شمسایی افزود: امسال شاهد این هستیم که چند تیم شانس 
قهرمانی دارند. به غیر از مس سونگون،گیتی پسند و فرش 
آرای مشهد که از شانس های اصلی قهرمانی هستند، می توان 
به تیم های سن ایچ ساوه و شهروند ساری هم اشاره کرد که 
توانسته اند تا به این جای مسابقات بسیار خوب کار کنند. وی 
درباره موفقیت های تیم فرش آرای مشهد در نیم فصل دوم 

اظهار کرد: تیم فوتسال فرش آرا امسال با تیمی جوان 
و یکدست موفق شــده زیــر نظر سرمربی جوان 

خــود یعنی مجید مرتضایی بسیار خــوب کار 
کند. همچنین این تیم دو بازیکن با تجربه 

خود  مثل قدرت بهادری و بهزاد عظیمی را 
دارد که به خوبی می توانند تیم را در زمین 
رهبری کنند. در بین اسامی نام برده شده 

نباید به راحتی از کنار نام باقر محمدی 
دروازه بان این تیم عبور کنیم. محمدی 

ایــن فصل بار ها با نمایش خوب  در 

خود عامل موفقیت فرش آرا در رقابت ها بوده است.
شمسایی درباره وضعیت تیم ملی فوتسال 
ــام ملت های آســیــا هم  قبل از آغـــاز ج
کشورمان  فوتسال  ملی  تیم  گفت: 
امسال کــار بسیار سختی دارد و با 
توجه به آن که تیم ملی به تازگی در 
رقابت های مقدماتی قهرمانی آسیا 
شرکت کرده، قرار است چند بازی 
تدارکاتی برگزار کند، پیش بینی 
می شود که بازیکنان ما تا قبل 

از آغاز جام ملت های آسیا به هماهنگی کاملی دست یابند.
شایان ذکر است، در هفته سوم لیگ برتر فوتسال کشور، تیم 
فرش آرای مشهد سه شنبه گذشته میزبان شهروند ساری بود و 
در نهایت با تساوی سه بر سه به پایان رسید. در این بازی جذاب 
و پرحاشیه، هر شش گل در نیمه اول به ثمر رسید. در نیمه دوم 
هر دو تیم بازی درگیرانه و فیزیکی را ارائه دادند و بارها به نحوه 
قضاوت داور و سوت های  او اعتراض کردند.در لحظات پایانی، 
فــرش آرا به بــازی پنج نفره و قدرتی روی آورد که تاثیری در 
نتیجه بازی نداشت. در این بازی بهزاد عظیمی یک بار و قدرت 

بهادری دو بار دروازه حریف را باز کردند.

 فرش آرا امسال 
فوق العاده کار 

کرده است

وحید شمسایی:

آمار قابل توجه	 
ســبک بازی شــهرخودرو بــه رهبــری یحیی 
گل محمــدی خاص اســت و تاکنون بــا تغییر 
شیوه های تاکتیکی توانسته مقابل مدعیان به 
پیروزی برسد. در 9 بازی که انجام داده 9 گل 
زده و فقط سه گل دریافت کرده است که این 
نشان می دهد خط دفاعی خیلی خوبی دارد.

از این تعداد بازی نیــز 2۰ امتیاز جمع کرده 
اند که به طور میانگین از هر بازی دو بازی به 
دست آوردند و نشان از عملکرد خوب نماینده 
فوتبال اســتان اســت کــه در صورت بــرد در 
بازی فردا صدرنشین هم می شود، اما سبک 
بازی مالکانــه یحیی گل محمــدی و حمله از 
کناره ها کمی کار را برای آن ها سخت کرده 
اســت؛چرا که دیگر تیم ها بر اساس آنالیزی 
کــه روی بازی های شــهرخودرو داشــته اند، 
مجبور به اجرای سیســتم دفاعی می شــوند 
که این شــیوه کار نفــوذ را بــرای مهاجمان و 
هافبک هــای عنابــی پــوش در مقابــل دفاع 

های لایه لایــه حریف ســخت تر مــی کند. بر 
ایــن اســاس شــاگردان یحیــی گل محمدی 
باید از تک موقعیت های به دست آمده نهایت 

استفاده را ببرند تا موجب پشیمانی نشود.
اما نقطه قوت آقا یحیی در پیــروزی هایی که 
به دســت آورده اســت، دژ دفاعی تیم اســت.

بــر خــلاف خــط حملــه ، در قســمت دفاعی 
مهره هــای خیلی خوبی دارد کــه در راس آن 
ســید مهدی رحمتی اســت کــه ایــن دژ را به 
خوبی در کنار مرادمند ، نعمتی و ... حمایت 
می کنــد. آخریــن گلی کــه تیم شــهرخودرو 
دریافت کرده اســت مربوط به هفته پنجم آن 
هم در مقابل تیم مســجد ســلیمان اســت که 
حــدود 418 دقیقه می گــذرد و گلی از روی 
خط دروازه شــهر خــودرو عبور نکرده اســت 
که قابل توجه است.در مجموع 9 بازی انجام 
شده فقط ســه گل از روی خط دروازه مهدی 
رحمتی عبور کرده است که آمار خیلی خوبی 
است. اما در خط حمله خیلی کم فروغ بودند و 

در بازی های آینده  مهم و حساسی که مقابل 
تیــم هــای مدعــی دارنــد، کار را بــرای آن ها 

سخت می کند.
همچنین طــی چند بــازی اخیر نیز ســروش 
رفیعی و روح ا... باقری کم فروغ بودند و کمتر 
در میدان حضور داشتند که نشان دهنده این 
است هنوز به آن مرز آمادگی خود نرسیده اند 
و این کار را برای یحیی گل محمدی سخت تر 
می کند که حتی یک بار خود گل محمدی هم 
از بازیکنان تازه وارد گلایه داشت و معتقد بود 

که باید تلاش بیشتری داشته باشند.

دشواری آینده	 
تیم شهر خودرو در بازی فردا روی کاغذ  کار 
راحتی دارد و بــا حضور هواداران مشــهدی 
می تواند این مسابقه را ببرد و بر صدر جدول 
تکیه بزند. تیــم گل گهر تــازه وارد این روزها 
شــرایط خوبی در لیگ برتر ندارد و تغییرات 
زیادی در کادر فنی و بازیکنان داشــته است 

که این فرصت خیلی خوبی برای شهر خودرو 
اســت که نهایت اســتفاده را ببرد. گل گهر با 
پنج امتیاز وضعیت متفاوتی نســبت به شــهر 
خودرو  دارد و در رده 15 جــدول قرار گرفته 
است و امیدوار است که بتواند حداقل امتیاز 
را از این بازی بگیرد، اما کار دشوار آقا یحیی 
پس از تقابل با گل گهر شــروع می شود. چرا 
که پس از آن بازی های سختی مقابل مدعیان 
دارد. اول ایــن کــه در هفتــه یازدهــم باید به 
مصاف تراکتور برود. همچنین در ادامه با تیم 
های صنعت نفت آبادان ، استقلال و سپاهان 
بازی دارد که شرایط خیلی سختی پیش روی 

یحیی گل محمدی است.

۹۰ دقیقه تا صدر  
علی ترابــی-  تیم فوتبــال شــهرخودرو تا بــه این جــای کار در 
رقابت های لیگ برتر ، بازی های خیلی خوب و تماشایی را برگزار 
کرده است و موفق شد خود را به یک قدمی صدر جدول برساند.

حالا دیگر همه تیم ها از عنابی پوشــان مشهدی به عنوان یک 
مدعی نام می برند و در مقابلش با یک برنامه و آنالیز خاصی ظاهر 
می شوند. شاگردان یحیی گل محمدی هم اکنون با 20 امتیاز 
و با یک بازی کمتر در رده دوم جــدول قرار دارند که بازی معوقه 
این تیم قرار است فردا جمعه مقابل »گل گهر« سیرجان برگزار 
شــود. این دیدار از ســاعت 15:45 در ورزشــگاه امام رضا)ع( 
انجام می شود و شــهرخودرویی ها اگر بتوانند در برابر این تیم 
قعر جدول به پیروزی دست یابند با یک امتیاز بیشتر از سپاهان 

می توانند بر صدر جدول تکیه بزنند.

تحلیل وضعیت تیم شهر خودرو در 
 آستانه بازی معوقه برابر 

گل گهر سیرجان در مشهد

مراسم روز ملی و هفته پارالمپیک در مشهد برگزار شد 

یک جشن 4000 نفری 
جشــن بــا شــکوه گرامــی داشــت روز ملی و 
هفته پارالمپیک با حضور بیش از چهار هزار 
نفر از جانبازان و معلولان اســتان در آستانه 
فرارســیدن هفتــه وحــدت دیروز در ســالن 

شهید بهشتی مشهد برگزار شد.
یکــی از نماینده های مجلس در این مراســم 
گفت: جانبــازان و معلــولان دارای شــرایط 

ویــژه و خــاص هســتند. بنابرایــن ضروری 

اســت همــه مســئولان و مدیــران بــا 
هــدف فراهــم کــردن امکانــات و تجهیزات 
فرهنگی،ورزشــی،درمانی وخدماتی برای 

قشری از شهروندان تلاش کنند.
حجــت الاســلام نصــر ا... پژمانفــر دربــاره 
تسهیلات ویژه ای که برای این قشر از جامعه 
اختصــاص یافته اســت، افــزود: بــا پیگیری 
و مذاکره بــا وزیر بهداشــت مقرر شــد از این 
پــس معلــولان ضمــن اســتفاده از خدمــات 

بیمــه ای در بخــش درمــان  و تــوان بخشــی 
جسمی و روحی نیز از خدمات بیمه بر اساس 
تعرفه های دولتی استفاده کنند. وی در باره 
اهمیــت برگزاری این همایــش گفت: ایجاد 
محیــط فرح بخــش و با نشــاط بــرای جامعه 
معلولان ضروری است و امروز شاهد اجرای 
برنامــه هــای متنوع و خوبــی بودیم کــه باید 
از زحمــات و تلاش هــای اداره کل 
ورزش و جوانان استان و همه دست 
اندرکاران این مجموعه که متولی 
برگزاری این همایش بودند تقدیر 
و تشــکر کنیــم. وی اظهــار کرد: 
امیدواریــم کــه از باقــی مانــده 
سال و ســال های آینده موضوع 
تــوان بخشــی را در هر ســال با 
کیفیتــی بالاتر بــرای معلولان 
مان داشته باشیم. وی تصریح 
کرد:معتقدیم همــان طور که 
غیر از درد نبایــد چیز دیگری 
دامنگیر بیماران باشد، برای 
معلولان هم بایــد این اتفــاق بیفتــد و غیر از 
معلولیت که تحمــل می کنند نباید مشــکل 
دیگری متوجه آن ها باشد.  وی همچنین در 
خصوص ارائه پاداش به جانبازان و معلولانی 
که در مسابقات قهرمانی پارالمپیک افتخار 
کسب می کنند، گفت: پاداش ها و بسته های 
حمایتــی در مجلــس بــرای حمایــت از ایــن 
قهرمانان افتخار آمیز مصوب شــده است که 
به فراخــور حال ورزشــکاران به آنــان تقدیم 

می شود.

اختصاص 1100 	 
میلیارد به جامعه معلولان 

کشور
پور یوسف ، مدیر کل بهزیستی 
استان نیز در خصوص مصوبات 
شــورای  مجلــس  حمایتــی 
اســلامی  از جامعــه معلولان 
گفت:آیین نامــه اجرایی بیمه 

سهم کارفرمایان  و حق کارایی و سهمیه 3درصد  
استخدام معلولان در دستگاه های دولتی و غیر 
دولتی در مجلس با همکاری و تلاش نمایندگان 
مشــهد مصوب شــد و از 36۰هزار استخدامی 
در کل کشورســهمیه  اســتخدام به  8۰۰ نفر از  
معلولان تعلق گرفت و بخشی هم نیز ذخیره می 
شــوند و هر دســتگاه دولتی و غیر دولتی مکلف 
به جذب این نیروها هســتند و در صورتی که این 
نیروها جذب نشوند اما شرایط استخدام را داشته 

باشــند جزو ذخیره ها قرار می 
گیرند.

مدیــر کل ورزش و جوانــان 
اســتان در ایــن همایــش  نیز 
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اعظم هادی- نفس شهر به شماره افتاده، پاییز و خزان سال 
59 هم آوایی عجیبی با شــهر در زیر آتش ســنگین دشــمن 

دارد، هر ثانیه و دقیقه گلی پرپر می شود و نخلی بی سر...
 کارون بغض کــرده اما تــوان گریه نــدارد، آخر چقــدر گریه 
کند؟ 34 روز اســت هر روز ده ها کوچک و بزرگ، نظامی و 
غیرنظامی غرق در خون شده اند، آه که برخی هم در آغوش 
کارون آرام گرفتــه انــد. جنــگ، خیابانی  کوچه بــه کوچه و 
تن به تن شده اســت. صدای توپ و تانک و خمپاره و خمسه 
خمســه و ویراژ گلوله ها و ترکش ها از همه طرف شنیده می 
شود، خیمه دشــمن سنگین اســت و دســت مدافعان شهر 
خالی تر از همیشــه نــه توانی مانده نــه مهماتــی... از وعده 
کمک و نیرو هم خبری نیســت و بوی خیانت می آید. اندک 
مدافعان باقی مانده شــهر به پل کارون رسیده اند و دشمن 
در چند متری شان اســت. دستور عقب نشــینی از بی سیم 
می رســد اما مدافعان شــهر دچار تردید اند. مگر می شــود 
شهر را تسلیم دشمن کرد؟ 34 روز با دست خالی جنگیده 
اند که خرمشهر، خرمشــهر بماند و محمره نشود! حالا باید 
رهایش کنند؟ اما دســتور، دستور اســت و برای آن که نیمه 
جنوبی شهر و کوت شیخ و آبادان دســت دشمن نیفتد باید 
فعلا نیمه شــمالی شهر در ســاحل غربی کارون را رها کرد. 
هرچند می گویند خرمشهر ســقوط کرده اما به قول شهید 
جهان آرا »مراقب باشــیم ایمان مان ســقوط نکند ما شهر را 
دوباره پس می گیریم.«اندک مدافعــان باقی مانده خونین 
شهر خارج می شوند و شــمال خرمشهر و نیمه غربی کارون 
575 روز در اسارت می ماند تا حماسه سوم خرداد 61 رقم 
می خورد و خونین شــهر قهرمان آزاد می شــود.حالا پس از 
گذشت 37 ســال از آزادســازی خرمشهر، این شــهر مقاوم 
و دوســت داشــتنی هنوز هم بوی مهربانی و فــداکاری می 
دهد. اتمسفر خرمشــهر انگار خالص ترین و سبک ترین در 
دنیاســت و خاکش دامن گیرتریــن خاک زمیــن. کارون به 
آرامی از میان شــهر می گذرد و خود یکی از مدافعان شــهر 
و شــاهدی بزرگ با دلی پــر درد برای حماســه خرمشــهر و 
مقاومت جانانه مردمانش اســت.هر گوشــه شــهر بــا وجود 
تجدید بناها و نوسازی و بازسازی ویرانه های جنگ، نشانه 
ای از دفاع مقــدس و مقاومت خرمشــهر دارد؛ کوی بهروز، 
گوهرشــاد، مســجد جامع، چهل متــری، کــوی طالقانی و 
بازارچه صفا و ساختمان فرمانداری... روی هر در و دیواری 
گلوله ای، ترکش توپ و خمپاره ای زخمی به یادگار گذاشته 
اســت که انگار با تو حرف می زنند و از آن روزهای حماســی 
و غروب غم انگیز سقوط شهر و شــیرینی آزاد سازی خونین 

شهر می گویند. مسجد جامع که نماد ایستادگی و مقاومت 
شهر بود پابرجاتر از همیشه با گنبد فیروزه ای اش دلبری می 
کند و اهالی شهر اگرچه از برخی ناملایمات، بی مهری ها، 
مشــکلات اقتصادی   و بدی آب و هوا و گرد و خاک که نفس 
شان را تنگ کرده گلایه مندند اما عاشقانه درباره شهرشان 

صحبت می کنند...

  برای آن که گمنام نمانند! 	 
تا امروز افراد زیادی چه از مدافعان بومی خرمشــهر و چه آن 
هایی که از سراســر ایران خود را به خرمشــهر رســانده و در 
مقاومت 34 روزه نقش داشتند درباره این حماسه صحبت 
کرده اند اما قطعا هنوز هم با وجود گذشــت حدود 40 سال 
از آن روزها ناگفته هایی هســت که شنیدنش خالی از لطف 
نیست.   سرهنگ عبدالامیر عریضاوی، مدیر مرکز فرهنگی 
و موزه دفاع مقدس خرمشهر که زاده روستای پل نو خرمشهر 
در مرز شلمچه اســت و در زمان آغاز جنگ کودکی سه ساله 
بود اگرچه خودش خاطراتی از آن روزها ندارد اما با استناد 
به روایت بستگانش که درگیر جنگ بودند و رزمندگانی که 
بعدها با آن ها آشنا شــده و خاطرات شان از جنگ و حماسه 
دفــاع جانانه مــردم خرمشــهر را شــنیده می گویــد: روایت 
مقاومــت خرمشــهر ســه بخــش دارد؛ مقاومت چنــد ماهه، 
مقاومــت 45 روزه و مقاومــت 34 روزه. اما شــروع رســمی 
جنگ از ســوی عراق 31 شــهریور 59 ثبت و دفاع 34 روزه 
مردم خرمشــهر برای حفظ شهر از اشغال دشــمن آغاز شد 
که متاسفانه بخشی از شهر ســقوط کرد. وی روایت جالبی 
را درباره شــهدای مقاومــت 34 روزه تعریف مــی کند و می 
گوید: در روزهای اول جنگ و اشــغال خرمشــهر یک سری 
از مردم و رزمندگان داخــل کوچه و خیابان و منــازل و بازار 
شهید می شــدند و هیچ گونه مدرک شناسایی همراه آن ها 

نبــود تصمیم گرفتنــد برای 
شناسایی این شهدا از چهره 
هایشــان عکس بگیرند و در 
گلزار شهدای خرمشهر دفن 
کننــد. از طریــق تابلوهــای 
فلزی که روی مزار نصب می 
کردند و شــماره گــذاری، بر 
اساس عکس ها شناسایی می کردند. برخی از عکس ها را 
توانستند شناسایی کنند اما متاسفانه برخی از عکس ها نزد 
کسانی بود که خودشان هم شهید شدند و عکس ها و دوربین 
شــان از بین رفت و خیلی از شهدا قابل شناســایی نبودند و 

اکنون جزو آمار شهدای گمنام هستند.

برای ثبت نام به مدرسه رفته بودم که...	 
عباس حربی یکی از مدافعان بومی شهر و جانباز 20 درصد 
جنگ تحمیلی است که هم اکنون مسئولیت کمیته راویان 
مرکز فرهنگــی و موزه دفــاع مقدس خرمشــهر را بــر عهده 
دارد. این رزمنده خرمشــهری که در زمان ورود ارتش بعث 
عراق به خرمشهر 15 سال داشته درباره آن روزها خاطرات 
زیــادی دارد که بــه قول خودش ایــن ها خاطــرات دردناک 
زندگی اوســت. حربی صحبت هایش را از اولین روز جنگ 
آغاز می کند و می گوید: برای ثبت نام به مدرســه رفته بودم 
که صدای انفجار در میدان راه آهن شــنیده شــد اول تصور 
کردیم کار ضد انقلاب است چون اصلا کسی منتظر جنگ 
نبود و مردم به نوعی غافلگیر شدند. دشمن از طریق شلمچه 
و روستای پل نو که اولین خاکریز این جنگ محسوب می شود 
وارد ایران شده و شهر را به توپ بســته بود. منزل ما در کوی 
طالقانی بود و مــن ، پدر و برادرانم و مادرم با وجود ســنگین 
شدن آتش دشمن در روزهای بعدی در شهر ماندیم و هر کار 
و کمکی از دست مان برمی آمد انجام می دادیم و بقیه مردم 
که سلاح نداشتند با بیل و کلنگ و تبر و چاقو جانانه از شهر و 

ناموس شان دفاع می کردند.

دفاع با تفنگ سرپر ساچمه ای!	 
حتی یادم هست پدرم که بعدها در عملیات های دیگر جانباز 
شیمیایی شد و به رحمت خدا رفت با تفنگ سرپر ساچمه ای 
جلوی دشمن ایستاده بود. حربی در ادامه صحبت هایش به 
سقوط موقت نیمه شــمالی شــهر در 28 مهر اشاره می کند 
و می گوید: اولا این که می گویند خرمشــهر سقوط کرد این 
طور نیست و دشمن فقط توانســت بخش شمالی شهر را که 

در حاشــیه غربی کارون بــود بگیرد و بخــش جنوبی آن مثل 
کوت شیخ و کوی آریا  و کوی نخل و دیگر محله های جنوبی 
در ساحل شرقی رود کارون دست نیروهای خودی بود. ثانیا 
بیشتر محله های شهر از جمله کوی طالقانی، چهل متری، 
میدان راه آهن و کوی بســتان روزهای آخر مهر سقوط کرده 
بود و فقط چند محله از جمله مســجد جامع و بولوار ساحلی 
دست نیروهای ایرانی بود. اما عراق صبح تا ظهر 28 مهر پل 
ارتباطی نیمه جنوبی و شمالی شــهر را هم گرفت که البته با 
ورود نیروهای کمکی از آبادان و اهواز به طور موقت دوباره پل 
دست مدافعان شهر افتاد تا این که ظهر 4آبان دستور خروج 

مدافعان شهر را دادند و نیمه شمالی شهر کلا اشغال شد.

ماجرای انفجار پل مقاومت	 
بــزرگ  ابهــام  دربــاره  او 
مقاومت 34 روزه خرمشهر 
حــرف مــی زنــد و با اشــاره 
پــل مقاومــت  بــه انفجــار 
می گوید: این پــل چند ماه 
بعد از اشــغال نیمه شمالی 
شهر توســط دشمن منفجر 
شد و صدای انفجار شــبانه آن به حدی مهیب بود که شهید 

جهــان آرا در منطقه اروند به نیروهایش گفــت بروید ببینید 
ماجرا چیست و چه اتفاقی افتاده است؟ وقتی آفتاب زد تازه 
متوجه شدیم که نیمه شمالی پل بر اثر انفجار بزرگی تخریب 
و عملا ارتباط نیمه شــمالی و جنوبی شهر قطع شده است. 
برخی به اشتباه انفجار پل را به زمان خروج آخرین مدافعان 
شــهر از خرمشــهر نســبت می دهند اما واقعیت این اســت 
که برای انفجــار پل بزرگ خرمشــهر مقدار زیــادی مهمات 
و تــی ان تی لازم بــود و البته مهــارت در نصب چاشــنی ها و 
بحث زمان هم مطرح است که با توجه به شرایط آن روزها که 
نیروهای ایرانی حتی دیگر فشنگ هم نداشتند و باید سریع 
از شــهر خارج می شــدند امکان پذیر نبود. ضمن این که ما 
برای بازگشت دوباره و رســیدن به نیمه اشغالی شهر به این 
پل نیاز داشــتیم بنابراین بحث انفجار پل از سوی نیروهای 
ایرانی منتفی است و دوســتان بنده با جمع آوری خاطرات 
و ذکر 11 دلیل علمی و تاریخی در کتابی که در دست چاپ 
اســت ثابت کرده اند که انفجار پل توســط عراقی ها صورت 
گرفته و ناشی از ترس آن ها برای بازگشت نیروهای ایرانی 
بوده  است. البته یک پلی زمان جنگ در خرمشهر و روستای 
پل نو تخریب شد که پل فلزی بود و مدافعان شهر برای این که 
جلوی پیشروی عراقی ها را بگیرند آن پل را تخریب کردند و 

بعثی ها سه روز پشت نهر ماندند. 
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غفوریان- این روزها سومین ســالگرد پرواز شهید مدافع 
حرم جواد جهانی است. سه سال قبل در چنین روز و شب 
هایی بود، البته تاریخ دقیقش را هم خاطرم هست، 22 آبان 
و حدود ســاعت 10:30 تا 11 شــب و آخرین ساعت های 
کاری آن روز  بود که در تحریریه  بودم. آخر شب بود و  آخرین 
صفحات هم صفحه آرایی شده بود و کم کم آماده می شدم 
که به خانه بروم. ناگهان سکوت و خلوت آخر شب  تحریریه 
با آمدن و گریه های یکی از همکاران موسسه شکسته شد. 

او چشم هایش خیس اشک بود و مضطرب...
خبر شــهادت جــواد جهانــی را آورده بود که همــان روز در 
منطقه بنیامین در حلب به شــهادت رســیده بود. آقا جواد 
در موسســه خراســان همکار ما بود. همه می دانستیم که 
او مدافــع حرم و چنــد نوبت تاکنون به ســوریه اعزام شــده 
اســت. در ســال هایی کــه کارمند موسســه خراســان بود 
پیگیری های زیادی کرد که بتواند پایگاه بســیج موسســه 
را راه انــدازی کند. اگرچه حیات او به افتتاح پایگاه بســیج 
موسسه خراسان نرسید اما با پیگیری هایی که همکارانش 
انجام دادند چند ماه پس از شهادت آقا جواد، این پایگاه به 
نام او و شهید سیدی، شهید دفاع مقدس موسسه خراسان 
آغاز به کار کرد. محمدزاده از مسئولان پایگاه بسیج خاطره 
ای از این ماجرا نقل می کند که شنیدنی است: »یک روز که 
با جواد برای پیگیری تاســیس کانون بسیج رسانه به سپاه  
امام رضا)ع( رفته بودیم آن جا وقتی آن مسئول پرسید نام 
کانونتان را چه می خواهید بگذارید؟ من آن جا به شوخی 
گفتم می خواهیم اسم کانون را بگذاریم کانون بسیج رسانه 
شهیدان سیدی و جهانی.  آقاجواد نگاهی به من کرد، آرام 

خندید  وگفت ان شاءا... .«

آبدارچی هیئت	 
الان فیلم های به یادگار مانده از آقا جواد و جلسات هیئت 
موسسه را که مرور می کردم، در یکی از فیلم ها او جلوی در 
ایستاده و برای شرکت کنندگان چای می ریزد. می گویند 
جواد که خــودش آبدارچی هیئت بود بــرای راه اندازی آن 
هم پیگیری های زیــادی کرد و جــزو هیئت امنــای آن هم 
بود. همکارانش در موسســه خاطرات و عکس های زیادی 
از او به یادگار دارند و جالب این که یکی از خصوصیات او در 
صحبت همه همکارانش تکرار می شود، این که جواد اهل 
نماز اول وقت بود و اذان که می شد دیگران را هم برای نماز 

اول وقت ترغیب می کرد.
 این بار آماده شهادتم!

پس از یکی از جلسات هیئت موسسه، همکاران او فیلمی 
موبایلی از صحبــت های جــواد گرفته اند کــه حرف های 
جالبی به زبان می آورد. مــی گوید: »من دفعات اول و دوم 
که به ســوریه رفتم، چندان بــه موضوع شــهادت فکر نمی 
کردم. گاهی با خودم می گفتم اگر خواســتم شهید بشوم 
طوری باشد که دو فرزندم که الان کوچک هستند حداقل 
17-18 ساله بشوند و بعدش اگر خداوند شهادت نصیبم 
کرد عالی می شود... ولی جایی صحبت هایی را از فردی 
شــنیدم که روی من خیلی تاثیر گذاشــت. آن فــرد درباره 
یکــی از ماجراهای حضرت موســی )ع( صحبــت می کرد 
که موســی در برابر امر الهی فروتنی و خشوع می کند و به 
خداوند می گوید: خداوندا صلاح من را تو می دانی و هرچه 
تو بخواهی همان می شــود و من در برابر خواست و صلاح 
تو تسلیم هســتم... این حرف های آن شخص خیلی روی 
من اثرگذار بود و من این بار که می خواستم به سوریه بروم 

به خداوند گفتم صلاح من دســت توســت و هرچه خودت 
می خواهی من هم تســلیم خواهم بود...« و همین ســفر، 

سفر آخر او می شود...

هرچه صلاح او باشد	 
فیلم های باقی مانده از او را مرور می کنم این نگاه »تسلیم 
بودن« در برابر حق را در آخرین صحبــت ها و حرف هایش 
می بینم. فیلمــی موبایلی از یکــی دو روز قبل از شــهادت 
جواد موجود اســت که اتفاقا خود او در حــال فیلم برداری 
است، او و همرزمانش در موقعیت خاصی در حال دیده بانی  
هستند که همان موقع نیز سر و کله پهپادهای داعشی پیدا 

می شود. 
همرزم جواد به او می گوید: »جواد جان فیلم رو جمع کن که 
بعدش این فیلم رو بذاریم توی فیلم مستندت و بگیم شهید 
جهانی قبل از شهادت... ، بعد هم همه می خندند و جواد 
همان لحظه و میان آن شوخی ها می گوید هرچه صلاح خدا 

باشد همان می شود...«

جواد، جهاد و خواستگاری	 
همسر آقا جواد در خاطراتش می گوید: روزی که جواد برای 
خواستگاری آمده بود، در صحبت هایش مطالب مختلفی 
را مطرح کرد از جمله این که اگر روزی جبهه جنگ و جهاد 
و دفاع از وطن پیش بیاید، من جزو کســانی خواهم بود که 
حتما لباس رزم می پوشــم و این را همین ابتدا می خواهم 
به شما بگویم. همســر شــهید می گوید: »من خودم از نظر 
خانوادگی در همین فضا بوده ام و بیگانه با این طور مسائل 

نبودم لذا آن جا من هم استقبال کردم.«

چند بار برگشت...	 
از خانم مریم خلقی همســر آقا جواد از آخرین خداحافظی 
اش با جواد می پرسم. می گوید: آخرین تصویرم از آقا جواد 
زمانی بود که سوار ماشین شد و از جلوی منزل مان حرکت 
کرد. بعد از کلی خداحافظی وقتی سوار ماشین شد، دو یا 
سه بار ماشین دنده عقب آمد و او با من خداحافظی کرد...

پدر جواد اما درباره خداحافظی های موقع رفتن پســرش 
به ســوریه، خاطره متفاوتی دارد: »من به جــواد گفته بودم 
هر وقت خواســتی بروی ســوریه از مــن خداحافظی نکن. 
وقتی خداحافظی کنی شــرایط برای من ســخت می شود 
و فکر می کنم باید منتظرت باشــم. اما بــدون خداحافظی 
تصور می کنم ماموریت کاری هستی و زود بر می گردی...« 
آقامحمدرضا جهانی می گوید: »من به جواد خیلی وابسته 
بودم، اگرچه من پدر او بودم و معمولا پســرها پشتشــان به 
پدرانشان گرم است اما انگار من پشــتم به پسرم جواد گرم 
بود و حالا که نیست من کمبود بزرگی در زندگی ام احساس 
می کنم...«با پدر جواد که صحبــت می کنم، خیلی تلاش 
می کند جلوی بغضش را بگیرد، اما موفق نمی شود و چشم 
هایش خیلی زود خیس می شود. می گوید: چون به جواد 
خیلی وابســته بودم تلاش می کنم فکر نکنم که او نیست، 

همیشه فکر می کنم که او هست...  

حرف ها و خاطراتی از جنس حماسه و احساس درباره شهید مدافع حرم جواد جهانی

جواد آرام خندید و گفت ان شاءا...
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آن لحظه که »حسین هریری«  مهمان آسمان شد

 روایت پرواز حسین در »بنیامین«
گروه پلاک عزت- منطقه بنیامین در حلب در ظهر22آبان 
شاهد پرواز سه جوان رعنای این سرزمین بود. شهید حسین 
هریری، شــهید جواد جهانی و شهید محمدحسین بشیری 
که از مدافعان اهل همدان بود. منطقه بنیامین که شهرکی 
مسکونی در حلب است، پس از عملیاتی موسوم به بنیامین 
از تصرف داعش و مســلحان مخالــف دولت آزاد می شــود. 
نیروهای تکفیری در مســیر جنایت هایشان در مکان هایی 
که احتمال می دادند، نیروهای ارتش سوریه از آن به عنوان 
ســنگر اســتفاده کنند آن جا را به مین آلوده مــی کردند. از 
قضا در یکی از خانه هایی که موقعیت مناسبی داشته است، 
چند مین به علاوه تله های انفجاری کار گذاشــته می شود. 
پس از آزادشدن منطقه وقتی اهالی آن خانه باز می گردند، 
در اولین صحنه با مین گــذاری خانه مواجه می شــوند و آن 
را با نیروهای نظامی در میــان می گذارنــد و از آن ها کمک 

می خواهند. شهید حســین هریری و شهید محمدحسین 
بشــیری  و جواد جهانی در پــی تقاضای ایــن خانواده 

سوری برای خنثی سازی مین وارد خانه می شوند. 
اما از آن جایی که این مین به تلــه های انفجاری 

مجهز بوده است با انفجار مین اصلی، تله ها 
نیز منفجر و این ســه رزمنده کــه در موقعیت 

های مختلــف در حیــاط آن خانه بودند 
شهید و زخمی می شوند. 

یکی یکی پرواز کردند	 
آن طــور که همــرزم این شــهدا و راویان 

عینی صحنه نقل می کنند، حسین هریری به 
علت نزدیک بودن به انفجار در همان لحظه به 

شهادت می رسد اما جواد و محمد حسین هنوز 
جان در بدن داشــتند که پــس از رســاندن آن ها به 

بیمارستان، ساعت یا ساعاتی بعد به شهادت می رسند. 

روایت های عینی   از مقاومت 34 روزه همشهری های جهان آرا 

روزهای دردناک خرمشهردرمهر و آبان 59 

یادگاری های آن روز ها برای خرمشهرامروز

بزرگداشت سومین سالگرد شهیدان جهانی و هریری
مراسم سومین سالگرد عروج شهیدان جواد جهانی و حسین هریری 
و یادبود شهدای مدافع حرم فردا جمعه برگزار می شود. به گزارش 
خراسان، ســخنران این مراســم حجت الاسلام و المســلمین دکتر 
رفیعی  اســت و میثم مطیعی نیز مداحی می کند.این بزرگداشــت 
فردا جمعه 24 آبان ساعت 18 در سالن صبای مرکز همایش های 
صدا و سیما واقع در خیابان امام خمینی)ره( مشهد برگزار می شود.



بریده کتاب

رنج در زندگی انسان اجتناب ناپذیر است و هرگز 
نمی توان کاملًا از چنگالش گریخت. البته این 
بدین معنی نیست که نمی توانیم راهبردهایی 
برای کاهش یا مدیریت بهتر آن طراحی کنیم، 
بلکه بدین معنی است که یکی از نخستین گام ها 
برای کاهش یا مدیریت بهتر رنج ها این است که 
بپذیریم زندگی مــان هرگز کاملًا عــاری از رنج 
نخواهد بود. به بیان دیگر، باید واقع گرا باشیم. 
توصیه به واقع گرایی هم درواقع این نیست که 
بنشینیم و زانوی غم بغل بگیریم. کاملًا برعکس، 
واقع گرا بودن نخستین گام به سوی تغییر اوضاع 
است و با این که اوضاع هرگز کاملًا آن طور که ما 

می خواهیم نمی شــود، 
مسلماً می توان آن را بهتر 

کرد.
چگونه رنج بکشیم

نوشته: کریستوفر 

همیلتون

ترجمه: سما قرایی

دیالوگ ماندگار

سامانتا: قلب مثل جعبه نیست که پر بشه؛ 
هرچی بیشــتر ابراز عشــق کنی، گسترده تر 

می شه.
Her
کارگردان: اسپایک جونز

ضرب المثل خارجی
 فرانســوی:  مرد شکســت خورده طالب 

جنگ بیشتر است.
 ایتالیایی:  حسادت اولین درس شیطان 

به انسان احمق است.
 یوگســاوی:  زبــان خــوش، در آهنین را 

باز می کند.
 ماداگاسکار:  مانند ابر بالا نرو تا مانند مه 

ناپدید نشوی.
 انگلیســی: حیوان به پا بســته می شود و 

انسان به حرفش.

دیکشنری

Lose (one’s) appetite
To no longer be hungry; to no longer 
have a desire or inclination to eat.

از دست دادن اشتها
مثال:

Hearing the horrible details of the 
.murder made me lose my appetite

شنیدن جزئیات وحشــتناک قتل باعث شد 
اشتهامو  از دست بدم.

The news was so bad that we all 
lost our appetites.

خبر اون قــدر بد بود کــه همه مون اشــتهامون 
کور شد

دور دنیا   

تقویم

تاریخ

آب و هوا

امروز

تفأل

حافظ

تفسیر نـور

در آیه 30 سوره رعد می خوانیم:
ةٍ قَدْ خَلَتْ مِن قَبْلِهَا أُمَمٌ  كَذَلِكَ أَرْسَلْنَاكَ فِی أُمَّ
ذِی أَوْحَیْنَا إِلَیْكَ وَهُمْ یَكْفُرُونَ  تَتْلُوَاْ عَلَیْهِمُ لَّ لِّ
لْتُ  حْمَنِ  قُلْ هُوَ رَبِّی لَ إِلَهَ إِلَّ هُوَ عَلَیْهِ تَوَكَّ بالرَّ

وَإِلَیْهِ مَتَاب
ما تو را میان خلقی به رسالت فرستادیم که پیش 
از این هم )پیغمبران و( امت های دیگر به جایشان 
بوده و در گذشــتند )امر تازه ای نیســت که تو را 
به رســالت فرســتادیم( تا بر آن ها آن چه از ما به 
وحی بر تو رســد تلاوت کنی. در حالی که آن ها 
به خدای مهربان کافر می شوند، بگو: او خدای 
من است و جز او خدایی نیســت، من بر او توکل 

کرده ام و روی امیدم همه به سوی اوست.
استاد قرائتی در تفسیر این آیه می گوید:

  بعثــت انبیا، ســنت الهی و بر اســاس لطف و 
رحمت اوست.

   توجه به تاریــخ هر قوم، بــرای تبلیغ و تربیت 
شان لازم است.

   وظیفه پیامبران، تلاوت وحی الهی بر مردم است.

ضرب المثل فارسی

دیوانه چو دیوانه ببیند خوشش آید!

 کنایــه از این کــه هر کــس از دیدن و بــودن با 
همجنس و هم زبان و هم فکرِ مثل خود خوشحال 

می شود و با او می جوشد.

حکمت روز

محمد)ص(، پیامبر بت شکن
رسالت همه انبیاء یکی است و اختلافشان تنها 
به ادوار زندگی آن ها بسته است؛ ادوار زندگی با 
توجه به تکامل و تکوین. جوهر انقلاب پیامبران 
بر بت پرستی، به هر شکلی که باشد، در مراحل و 
ادوار مختلف تفاوتی نمی کند؛ زیرا که آن راهبران 
رهایی بخش اند، به دقیق ترین معانی که ما امروز 
از دو واژه »رهبــر« و »رهایی بخش« در می یابیم. 
گزاف نیست اگر بگوییم که حضرت محمد)ص( 
بزرگ ترین پیامبر اســت و انقلاب او بزرگ ترین 
انقلاب. این بیانِ واقعیِ این انقلاب است و نتایج 

این انقلاب و تاریخ، این را ثابت کرده است.
امام موسی صدر | ادیان در خدمت انسان  

در محضر بزرگان

عالم، عابد، ذاکر
 آیت ا... العظمی بهجت)ره( که از شاگردان 
آیت ا...  العظمی شیـــخ محمدحســین غروی 
اصـفهانی)ره(بودند، درباره استادشان چنین 
گفته اند: مرحوم آقا شیخ محمدحسین، طوری 
بود که اگر کســی بــه فعالیت هــای علمی اش 
تـوجه می کرد، تصور می کرد در شبانه روز هیچ 
کاری غیر از مطالعه و تحقیق ندارد و اگر کسی از 
برنامه های عبادی ایشان اطلاع پیدا می کرد، 
فکر می کرد غیر از عبادت به کاری نمی پردازد. 
هر روز زیارت عاشورا و هر روز نماز جـعفر طیار 
از برنامه های عادی ایشــان بود. در روضه شان 
مقید بــود که خود پای ســماور بنشــیند و خود 
او همه کفش هــا را جفت کنــد و در عین حال، 
زبانش مرتب در حال حرکت بود؛ خیلی تندتند 
یک چیزی را می خواندند. ما متـوجه نمی شدیم 
که این چه ذکـــری است که ایشــان این قدر در 

نشستن و برخاستن به گفتن آن مقیـد است.
برگی از دفتر آفتاب

حکایت

 روزی رسول اكرم )ص( با یكی از اصحاب خود 
به نام حارثة بن نعمان انصاری دیدار كرد و برای 
احوال پرســی فرمود: »دیشــب را چگونه صبح 
كردی؟« او گفت: »صبح كردم در حالی كه مؤمن 
به حق هستم.« پیامبر فرمود: »هر ایمانی نشانه 
ای می خواهد. نشانه ایمان تو چیست؟« گفت: 
»به دنیا دل نبسته ام، شب ها را در عبادت به سر 
می برم و روزها روزه می گیــرم. گویی خود را در 
عرش الهی می یابم كه روز حساب و بازخواست 
اعمال نزدیك شده است. بهشتیان را می بینم 
كه با هم دیدار می كنند و دوزخیان را می بینم كه 
عذاب می شوند.« پیامبر به او فرمود: »تو مؤمنی 
هستی كه خداوند، قلبت را به نور ایمان روشن 
ساخته اســت. پس اســتوار باش. خداوند، تو را 

استوار و ثابت قدم سازد.«                                  معانی الخبار

پنج  شنبه
23 آبان 1398

16 ربیع الاول1441
8 صفحه  |    شماره 4271

14 نوامبر | روز جهانی دیابت14 نوامبر | سالروز مرگ فردریش هِگِل، فیلسوف آلمانی
درباره هگل، اختلاف نظر فراوان وجود دارد. عده ای از فلاسفه او را متفكری 
مرتجع، عده ای دیگر محافظه كار و بالاخره بعضی، متفكری تندرو و افراطی 

می دانند. مجموعه آثار هگل پس از مرگش در 18 جلد به چاپ رسید.

دیابت از جمله بیماری هایی است كه هر سال در جهان گسترش می یابد. برای شناساندن و افزایش سطح آگاهی 
در زمینه بیماری دیابت، روز 14نوامبر، به عنوان روز جهانی دیابت نام گذاری شده و انجمن دیابت ایران نیز با 
هدف ارائه برنامه های آموزشی و افزایش آگاهی جامعه درباره این بیماری، در این روز برنامه هایی تدارک می بیند.

پیام رسانی برای بیداری مردم
امام علی)ع( درباره بعثت پیامبر اکــرم)ص( فرمودند: »خداوند او را در زمانی فرســتاد كه 
روزگاری بود پیامبری برانگیخته نشده بود  و مردم در خوابی طولانی به سر می  بردند. 
و فتنه  ها بالا گرفته و كارها پریشان شده بود و آتش جنگ  ها شعله می  كشید و دنیا بی 

فروغ و پر از مكر و فریب گشته، برگ  های درخت زندگی به زردی گراییده و از به بار نشستن آن قطع 
امید شده بود...«     
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مطالعه این صفحه

جنگل مرسی سی
جنگل های بکر شمال کشور از بهترین گزینه ها برای سفر در پاییز هستند. جنگل »مرسی سی« یکی از این 
جنگل های زیباست. این جنگل با انبوهی از گونه های مختلف گیاهی پوشیده شده است اما پوشش اصلی آن را 
درختان راش تشکیل می دهد. برای رفتن به این جنگل ابتدا باید جاده فیروزکوه را به سمت ساری بروید تا به پل 
سفید، سنگده و در نهایت به جنگل برسید. با رسیدن به جنگل راش قطعا همه خستگی راه از تن تان در می رود، 
زیرا این جنگل در فصل پاییز همه دوستداران طبیعت را مسحور خود می کند. منظره درختان سر به فلک کشیده 
و فرش طایی که از برگ ریزان پاییزی در سطح جنگل گسترده شده است، دل کندن از جنگل را سخت می کند.

بازگشت از انقراض
ســانی اســکایز |   نوعی گــوزن دنــدان دراز که 

تصور می شــد 30 ســال پیش منقرض شده 
اســت، چنــدی پیــش در ویتنــام ســوژه یک 
عکس شــد. این گوزن که انــدازه خرگوش و 
به خاطر دندان های نیــش بزرگش به گوزن 
خون آشــام هــم معــروف اســت، در لیســت 
25 حیوان منقرض شــده قرار داشــت اما با 
چاپ شــدن عکــس اش در یک مجلــه علوم 
طبیعی معلوم شــد که هنوز چند عــدد از آن 
ها موجودند. حال دانشمندان و محققان در 
پی آن هستند که بفهمند جمعیت این گوزن 
ها چقدر و شــرایط زندگی شان چطور است 
تا بتوانند تهدیدهای بالقوه آن ها را کشــف و 

برطرف کنند.

درخت دروازه بان 
آدیتی سنترال | یک زمین فوتبال در کلمبیا، جلوی 

هر دو دروازه خود دو درخت دارد. داستان از این 
قرار است که در سال 2017 مقامات شهر بگوتا، 
تصمیم گرفتند بخشــی از یک پارک را تبدیل به 
زمیــن فوتبال و والیبــال کنند و همــه چیز هم بر 
اساس برنامه ریزی و نقشه پیش می رفت تا این که 
موقع ساخت، مردم متوجه شدند که برای ساخت 
این زمین ها، قرار اســت بخشــی از درخت های 
پارک بریده یا به جای دیگری منتقل شوند. مردم 
عصبانی از این اقدام از پیمانکاران طرح شکایت 
کردند و دادگاه رای داد که مقامات شهری اجازه 
دســت زدن بــه درختــان را ندارنــد. حالا وســط 
زمین فوتبال دو درخت وجــود دارد که تبدیل به 

دروازه بان های طبیعی و دایم تیم ها شده اند.

گور تفکر
آدیتــی ســنترال  |   یــک دانشــگاه در هلنــد بــه 

دانشــجویان اجازه می دهد در قبر حفر شده 
بخوابند تا با واقعیت وجـودیِ خود کنار بیایند. 
در دانشگاه رادبود، دانشجویان اجازه دارند تا 
سه ســاعت در قبری که به »گور تفکر« معروف 
شــده دراز بکشــند و به این فکر کننــد که چه 
چیزی در زندگی شان اهمیت دارد. این گور 
که در سال 2009 حفر شــده، بخشی از یک 
پروژه دو ســاله بود کــه در ســال 2011 تمام 
شــده ولی به درخواست دانشــجویان دوباره 
قابل اســتفاده شده است. کســانی که داخل 
گور مــی روند حــق ندارند بــا خــود موبایل یا 
کتاب یا هر وسیله دیگری ببرند تا تنها به تفکر 

و مداقه بپردازند.

زنگ تفریح

موجودات خیالی در دنیای فانتزی
ماریانا کوپیلاوا، هنرمندی است که طی سال ها برای خودش یک دنیای فانتزی با موجودات خیالی درست 
کرده. او این موجودات کوچک و افسانه ای را با متریال های مختلف مانند شیشه، خمیر پلیمر،  کاغذ و... با 

ظرافت تمام می سازد.
بورد پاندا

مهارت یک دقیقه ای

چطور سریع تر یاد بگیریم و بیشتر به یادآوریم؟
آیا تابه حال توجه تان به این مسئله جلب شده است 
که با بالارفتنِ سن دیگر یادگیری سریع آن قدرها 
آسان نیست؟ اگر به دنبالِ راهکاری برای غلبه بر 
این موضوع هستید، همراه ما باشید. در این مطلب 
با چند روش آشنا می شویم که به ما کمک می کند 

سریع تر یاد بگیریم و بیشتر به یاد آوریم.
  کوتاه نگه داشــتن جلســه های آموزشــی. بهتر 
امکان زمانی را که به جلسات یادگیری  است تاحدِّ
اختصاص می دهید محدود کنید. مثلا می توانید 
برای یادگیــری مهارتی جدید، روزانــه 30 دقیقه 
وقت صرف کنید. اگر مهارت مدنظر زمان بیشتری 
طلب می کرد، از همان 30 دقیقه شــروع و به مرور 
جلســات را طولانی تــر کنیــد. در غیراین صــورت 
ممکــن اســت تحت تأثیــر حجــم زیــاد اطلاعــات 
تاب وتــوان ادامه مســیر و تداوم بخشــیدن به روند 

یادگیری را از دست بدهید.
  خــواب کوتــاه نیمــروزی. نتایــج مطالعــات 
صورت گرفتــه حاکــی از آن اســت که وقتــی مغز، 
حجمی زیاد از اطلاعات دریافت می کند، می توانیم 

با چرت زدن در طول روز به ذخیره بهتر آن ها کمک 
کنیم. خواب کوتاه نیمــروزی، در کنار اختصاص 
دادن هفت- هشت ســاعتِ توصیه شده به خواب 
شــبانه، موجب تقویت بازه زمانی توجــه و افزایش 

آگاهی ذهنی می شود.
  اجتنــاب از بــه عهــده گرفتــنِ چنــد وظیفــه 
درآنِ واحــد. وقتــی در حــال یادگیــریِ مطلب یا 
مهارتِ تازه ای هســتیم، لازم و ضروری اســت که 
100درصدِ حواس مان را معطوف به کاری کنیم 
که در لحظه انجام می دهیم. مثلا کسی را در نظر 
بگیرید که در حالِ یادگیری زبان اسپانیایی است 
و همزمان با این کار، شــام هم تــدارک می بیند و 
ایمیلش را هــم چک می کند. ممکن اســت پیش 
خودش فکر کند کــه چندوظیفگی بهــره وری را 
بیشــتر می کند اما واقعیت دقیقا خلافِ این طرزِ 
فکرِ او ست. همین شخص اگر 30 دقیقه را به طور 
متمرکــز وقــف یادگیری زبــان اســپانیایی کند و 
بعد به کارهای دیگرش برســد، به نتایج به مراتب 

بهتری می رسد.

معرفی کتاب

دو دنیا

»گلی ترقــی« یکــی از محبوب ترین نویســندگان 
ایرانی پــس از انقلاب اســت کــه با داســتان های 
خاطره گونه اش شــناخته می شــود. او به هویت، 
گذشته، تهران دهه های پیش، خاطره ها و آدم های 
دیروز توجه می کند و داستان هایش را از میان روابط 
و حوادث واقعی و تجربه شده برمی گزیند. یکی از 
داستان های او هم توســط داریوش مهرجویی به 
فیلم تبدیل شد: درخت گلابی. دو دنیا هم مجموعه  
هفت داستان به هم پیوسته خاطره گونه  از اوست که 
ادامه  کتاب خاطره های پراکنده اســت و داستان 
های هر دو کتاب را می توان در مجموع فصل هایی 
از یک رمان تلقی کرد. زمان در کارهای گلی ترقی 
حضــوری دلهــره آور دارد. مراجعــت مــداوم بین 

گذشته و آینده که حسرت 
گذشــته و ترس از آینــده را 
به همــراه دارد. داســتان از 
زبان راوی، گلی ترقی، از یــک کلینیک روانی، در 
حومه  پاریس شروع می شــود و بعد از پرداختن به 
خاطره های دور و پراکنده و شخصیت پردازی های 
ملموس در گذشته و آینده در قالب هفت داستان 
پیوســته، به نقطه  شــروع باز می گردد. نویســنده  
کتاب »دو دنیــا« می گوید کــه در کودکــی بین دو 
دنیای نزدیک اما متخاصم زندگی می کرده است: 
»دنیای بین مدرنیته و سنت. دنیای خانواده مادر 
و دایی هایم که اروپا رفته و خیلــی متجدد بودند و 

خانواده پدرم که مذهبی و متدین بودند.«

علم به زبان ساده

آیا قرار دادن موبایل خیس شده درون برنج واقعا آن را خشک می کند؟

بله، به خصوص اگر تلفن را همراه برنج در کیســه ای 
دربســته بگذارید. با وجود این که برنج رطوبــت را از 
تلفن بیرون می کشد و به خود جذب می کند، اما الزاما 
به این معنی نیست که تلفن شما پس از آن درست کار 
خواهد کرد. آب ممکن است تا همین جا هم مدارهای 
تلفن را سوزانده باشد یا موادمعدنی محلول در آب روی 
مدارهای الکترونیک رسوب کرده و موجب خوردگی 

آن ها شده باشد. همچنین خود برنج هم ممکن است 
در سوراخ هدفون گیر کند. غرق کردن کل گوشی در 
الکل شاید ایده  بهتری باشد. الکل آب را بیرون می راند 
و مواد معدنی را هم حل می کند. ولی الکل خالص به 
شدت اشتعال پذیر است و باید با احتیاط بسیار زیاد از 

آن استفاده شود.
رازیک

4 گوشه ایران

لبخند زندگی
گودنیوز | عکس کودک یک ســاله ای که از کما 

بیدار شده و به پدرش لبخند می زند، در فضای 
مجازی فراگیر و باعث جمع شدن کمک مردم 
برای درمانش شده اســت. مایکل مدتی پیش 
در حالی که تنها 14 هفته داشت، ناگهان ایست 
قلبی کرد و پنج روز به کما رفت. اگر چه ماموران 
اورژانس به طرز معجزه آســایی با احیای قلبی 
ریــوی او را به زندگی برگرداندند اما تشــخیص 
پزشکان این بود که مایکل به نوعی تومور قلبی 
مبتلاست که بسیار نادر است و باید تحت عمل 
جراحی قرار بگیرد. با عکسی که از لبخند مایکل 
بعد از بیرون آمدنش از کما در شــبکه ها منتشر 
شــد، کمک های خیران بــرای هزینه این عمل 
جراحی به سمت این خانواده سرازیر شده است.
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